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اقتصادی

وزیر ارتباطات  خبرداد

همکاری با شهرداری تهران برای توسعه نسل 
پنجم تلفن همراه 

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات به برخی موانع توسعه نسل پنجم تلفن همراه اشاره 
کرد و از آغاز همکاری با شهرداری تهران برای در گیر کردن این نهاد در توسعه نسل 

پنجم تلفن همراه خبر داد. 
آذری جهرمی شامگاه چهارشنبه در مراسم تاثیر اقتصادی نسل پنجم تلفن همراه و 
آزمایش نخستین شبکه کامل نسل پنجم تلفن همراه ایرانسل، در جمع خبرنگاران افزود: 
به دنبال اتخاذ راهی هستیم تا شهرداری تهران با منتفع شدن از توسعه ارتباطات بیشتر 
در این بخش فعال شود. وزیر ارتباطات یکی از مشکلات در این باره را نصب سایت های 
تلفن همراه دانست و اضافه کرد: نصب این سایت ها با مخالفت مردم به دلیل نگرانی از 
تشعشعات همراه است. وی با بیان این که تلاش می شود با پایش مستمر تشعشع ها با 
کمک سازمان انرژی اتمی، اعتماد مردم جلب شود، گفت: افزایش اعتماد مردم، سبب 
توسعه نسل های تلفن همراه در کشور است. وزیر ارتباطات یکی دیگر از موانع توسعه 
نسل چهارم تلفن همراه را انحصار مخابرات در توسعه فیبر نوری دانست و گفت: ورود 
سایر شرکت ها و ایجاد رقابت به حل این مشکل خواهد انجامید. عضو هیات دولت درباره 
روند اصلاح تعرفه اینترنت ثابت نیز گفت: بررسی ها در این زمینه در حال انجام است 
و امیدواریم بزودی نتایج آن در اختیار کمیسیون تنظیم مقررات قرار گیرد. وی ادامه 
داد: تلاش می شود تا پایان یکصد روز نخست دولت دوازدهم مدل مناسبی در این باره 
طراحی شود. آذری جهرمی اعتراض های مردمی را یکی از عوامل متوقف شدن مدلی 
دانست که در اواخر دولت یازدهم در این باره طراحی شده بود. وزیر ارتباطات ادامه 
داد: در اصلاح تعرفه، رویکرد کاهش قیمت اینترنت زیرساخت و کاهش قیمت انتقال 
مخابرات و تعیین تعرفه ترجیحی برای محتوای داخلی مد نظر است. عضو هیات دولت 
با بیان این که در کمتر کشوری سرویس اینترنت ثابت به صورت حجمی عرضه می 
شود، خاطرنشان کرد: تلاش بر این است سرویس غیر حجمی به کاربران عرضه شود. 
وی درباره ایجاد محدودیت برای تلگرام و اجبار برای کوچ مردم به پیام رسان های دیگر 
گفت: چنین حرفی، منطقی به نظر نمی رسد اما باید دنبال راهکاری بود تا بازار برای پیام 
رسان های داخلی جذاب شده و با فعالیت بیشتر و ارایه خدمات مناسب از سوی آنها 
مردم به سمت پیام رسان های داخلی کشیده شوند. وی گفت: باید با استفاده از ظرفیت 
های داخلی، شرایطی ایجاد شود تا پیام رسان های داخلی از طریق ابزار های مناسب به 
خصوص ابزارهای مالی، اعتماد سازی و حذف مانع های حقوقی، بازار را تصاحب کنند. 
وزیر ارتباطات درباره مشکل حذف برنامه های نرم افزاری ایرانی از برخی فروشگاه های 
نرم افزاری خارجی هم گفت: به طور جدی با همکاری وزارت امور خارجه پیگیر این 
موضوع هستیم و به محض حصول نتیجه، اطلاع رسانی می شود. وزیر ارتباطات درباره 
ایجاد چند شرکت سرآمد داخلی در بخش ارتباطات و فناوری به عنوان نشان برتر در 
عرصه جهانی نیز گفت: تا پایان دولت دوازدهم انتظار این مسایل را داریم گرچه در این 
زمینه اکنون با مشکل هایی در زمینه قانون کپی رایت، مقررات مالی و کسب و کارهای 
نوپا روبرو هستیم. آذری جهرمی با تاکید بر تلاش برای رفع مشکل ها، انتظار ایجاد چنین 
شرکت هایی در مدت کوتاهی که از عمر دولت دوازدهم گذشته را نادرست دانست.وی 
همچنین از تلاش برای حذف تدریجی وابستگی به برنامه های نرم افزاری خارجی با 

جایگزینی داخلی ها خبر داد.

برای آموزش 14هزار قالیباف روستایی 

طرح »چابک« در 14 استان کلید خورد 
اجرای طرح »چابک« با هدف آموزش 14 هزار قالیباف جدید در مناطق روستایی 
14 استان برای تولید فرش صادراتی آغاز شد.  به گزارش ایرنا، دولت با هدف کاهش 
بیکاری بویژه در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته، تسهیلاتی را در نظر گرفته است 
که می توان به استفاده از یک میلیارد و 500 میلیون دلار از منابع صندوق توسعه ملی 
در این زمینه اشاره کرد. با توجه به هدفگذاری دولت برای اشتغال در بنگاه های کوچک 
و متوسط، تولید صنایع دستی بویژه فرش به عنوان یک هنر- صنعت با قابلیت صادراتی 
می تواند اهداف مورد نظر دولت را برآورده سازد که در این زمینه اشتغال 20 هزار نفر 
جدید در صنعت فرش در سال 1396 در وزارت صنعت، معدن و تجارت هدفگذاری 
شده است. در این ارتباط مدیرعامل موسسه فرهنگی و هنری »فرش رسام عرب زاده« 
امروز در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا از اجرای طرح چابک در این موسسه خبر 
داد و سهم هر یک از 14 استان مجری این طرح را یک هزار نفر اعلام کرد. »سعیدمحمد 
زاداکبری« و گفت: این طرح به طور آزمایشی در چهار استان اردبیل، همدان، سیستان و 
بلوچستان و خراسان جنوبی آغاز شده است و چهار هزار نفر با مهارت های هنر فرشبافی 
آشنا شدند. زاد اکبری با بیان اینکه این طرح زیر نظر استانداری ها و فرمانداری ها انجام 
می شود تا اشتغال پایدار شکل گیرد، گفت: این موسسه ضمن آموزش رایگان به شرکت 
کنندگان در این طرح، مواد اولیه و دار قالی نیز در اختیار آنها قرار می دهد تا بر اساس نیاز 
صادراتی بازارهای هدف، فرش تولید شود. وی با تاکید بر اینکه در دوره تحریم بخشی 
از بازار فرش ایران بویژه در اروپا و آمریکا از دست رفت، گفت: در شرایط جدید برای 
احیای بازار ایران باید بر اساس سلیقه مشتریان فرش تولید کرد و از این رو سفارش کار 
به قالیبافان نیز با این رویکرد انجام می شود. این فعال صنعت فرش گفت: فرش های 
تولیدی در این طرح تنها با هدف صادراتی تولید می شوند و از این رو نمی تواند موازنه 
بازار داخلی را به هم بزند. زاد اکبری درباره اینکه چه قشری در این فرآیند آموزش و 
تولید قرار می گیرند، گفت: اولویت ما با مددجوان زیر پوشش سازمان های حمایتی از 
جمله کمیته امداد امام خمینی)ره( و بهزیستی است. وی، افراد کم توان حرکتی ، کم 
بینایان و همچنین ساکنان مناطق روستایی و کمتر توسعه یافته را از دیگر گروه های 
هدف این طرح دانست تا از این طریق توانمند شود. مدیر عامل موسسه فرهنگی و 
هنری فرش رسام عرب زاده همچنین یادآور شد در مرحله دوم اجرای این طرح، بزودی 
آموزش گروه های هدف در شهرهای استان تهران از جمله ورامین و فیروزکوه با همکاری 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران آغاز می شود.زاد اکبری به لایحه اصلاح 
قانون مالیات بر ارزش افزوده و خروج فرش از اقلام مشمول معافیت های مالیاتی در آن 
اشاره کرد و گفت: در شرایطی که تولید فرش می تواند به بهبود معیشت خانواده های 
کم درآمد ساکن در مناطق روستایی و کمتر توسعه یافته کمک کند، از دولت و مجلس 

انتظار داریم که فرش همچنان از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده معاف باشد.

شریعتمداری خطاب به شبکه بانکی:

وام صنایع را زودتر بدهید
در جلسه ای با حضور مسئولان سه دستگاه درگیر با طرح رونق تولید بر ارائه  تسهیلات 
به بنگاه های کوچک و متوسط جهت نوسازی خطوط تولید به منظور تحول در تکنولوژی 
تاکید شد. به گزارش ایسنا، طرح رونق تولید برای اولین بار در نیمه ابتدایی سال 1395 
کلید خورد تا در ابتدا پرداخت تسهیلات 16 هزار میلیارد تومانی به ۷500 واحد تولیدی 
کوچک و متوسط در دستور کار قرار گیرد، طرحی که یکی از پروژه های اقتصادی کشور 
به شمار می آمد و از سوی ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی در کنار شش برنامه دیگر 
برای وزارت صنعت، معدن و تجارت تعریف شده بود و در نهایت اما حدود 1۷ هزار 
میلیارد تومان تسهیلات به 24 هزار واحد تولیدی، صنعتی و کشاورزی تخصیص یافت.

با آغاز سال 1396 طرح رونق تولید مجددا در دستور کار قرار گرفت تا اگر واحدی 
درخواست وام کرده و موفق به دریافت آن نشده است، ارقام مربوط به آن تعلق گیرد. در 
طرح مذکور قرار بر این شد تا 20 هزار میلیارد تومان جهت پرداخت به 10 هزار واحد 
صنعتی در راستای بهبود وضعیت فعلی و نیز 10 هزار میلیارد تومان برای 5000 واحد 
صنعتی کوچک، متوسط و بزرگ به منظور نوسازی و بهسازی پرداخت شود، طرحی که 
از اواخر تیرماه سال جاری کلید خورده و تا پایان سال ادامه خواهد یافت. با این حال وزیر 
صنعت، معدن و تجارت در جلسه ای با حضور علی ربیعی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
- ولی الله سیف رییس کل بانک مرکزی - بر لزوم سرعت بخشیدن به پرداخت تسهیلات 
توسط شبکه بانکی به منظور نوسازی خطوط تولید بنگاه های کوچک و متوسط جهت 
تحول در تکنولوژی تولید تاکید کرد. در سال گذشته بیش از 230 هزار میلیارد تومان 
منابع توسط نظام بانکی به بخش های صنعتی، معدنی و بازرگانی تزریق شد و وزیر 
صنعت، معدن و تجارت از رییس کل بانک مرکزی درخواست کرد تا طرح حمایت از 
رونق اقتصادی مانند سال گذشته مدنظر قرار گیرد تا عملکرد مثبت تری در طول شش 
ماهه دوم سال نسبت به شش ماهه ابتدایی به ثبت برسد. وزیر صنعت، معدن و تجارت 
ضمن امیدواری برای تزریق 10 هزار میلیارد تومان تسهیلات توسط شبکه بانکی جهت 
نوسازی خطوط تولیدی بنگاه های کوچک و متوسط جهت تحول در تکنولوژی تولید 
بر سرعت بخشیدن تخصیص 50 هزار میلیارد تومان تسهیلات به منظور رونق تولید در 

سال 1395 تاکید کرد.

مدیر کل ریالی بانک مرکزی:

اسکناس ۵۰۰تومانی از سال ۹۷منتشر نمی شود
 مدیر کل ریالی و نشر بانک مرکزی گفت: اسکناس 500 تومانی از ابتدای سال 9۷ 
منتشر نمی شود.  مسعود رحیمی افزود: اسکناس های 500 تومانی موجود در بانک 
مرکزی تا پایان سال 96 به پایان می رسد. وی گفت: از سال 9۷ انتشار اسکناس 500 
تومانی از دستور کار بانک مرکزی خارج می شود. مدیرکل ریالی و نشر بانک مرکزی 
گفت: بانک مرکزی در ایام عید سعید غدیر خم، اسکناس های 500 تومانی که قبلا چاپ 
شده بود را توزیع کرده است. رحیمی افزود: با توقف انتشار اسکناس 500 تومانی، سکه  

500 تومانی ضرب می شود.

رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران گفت: هم اینک 13 هزار طرح صنعتی 
با 50 درصد پیشرفت فیزیکی در کشور وجود دارد که با بهره برداری از آنها 444 هزار فرصت شغلی در کشور ایجاد می شود. 

علی یزدانی روز پنجشنبه در آیین تکریم و معارفه روسای قدیم و جدید هیات مدیره شرکت شهرکهای صنعتی فارس در شیراز 
افزود: از این تعداد 29۷ طرح صنعتی در فارس مستقر است که با بهره برداری از آنها نیز شاهد ایجاد اشتغالی نزدیک به 9 هزار 
نفر در این استان خواهیم بود. وی، کل طرح های صنعتی کشور را 49 هزار واحد برشمرد و ادامه داد: از این تعداد 2 هزار و 6۷5 

طرح مربوط به استان فارس است که بیشتر آنها در داخل شهرک ها و نواحی صنعتی مستقر است. 
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران اظهار کرد: تعداد کل طرح های صنعتی در کشور حدود 90 
هزار طرح بود که با لغو جواز بهره برداری برخی از آنها که فعالیت نداشتند و یا تعطیل شده بودند تعدادشان به حدود 49 هزار 

طرح رسید. 
یزدانی ادامه داد: در سراسر کشور حدود 86 هزار واحد صنعتی بنگاهی دارای پروانه بهره برداری وجود دارد که به بیش از چهار 

هزار واحد آن در فارس است که نشان می دهد فارس در این زمینه دارای قابلیت بسیار بالایی است. 
وی افزود: همچنین در کل کشور 398 خوشه صنعتی شناسایی شده است که از این تعداد، 14 خوشه صنعتی در استان فارس 
در حال فعالیت هستند. به گزارش ایرنا، در این آیین احمد فتوحی به عنوان رئیس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت شهرک های 
صنعتی فارس معرفی و از خدمات 1۷ ماهه شاهپور قنبری مدیرعامل سابق این شرکت که به مسئولیت مدیرعامل شرکت شهرک 
های صنعتی تهران منصوب شده است، قدردانی شد. فتوحی متولد 1353 شهر شیراز و دارای مدرک مهندسی برق و الکترونیک، 

23سال سابقه اجرایی و مدیریتی در وزارتخانه های جهاد کشاورزی )سازندگی( و صنعت، معدن و تجارت را در کارنامه دارد. 

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران  اعلام کرد

وجود 13 هزار طرح صنعتی با پنجاه درصد پیشرفت فیزیکی در کشور 
یاسوج - ایرنا- معاون امور باغبانی وزیر جهاد کشاورزی گفت: ارزش صادرات کل محصولات بخش کشاورزی سالانه بالای پنج 

میلیارد دلار است. 
محمدعلی طهماسبی اظهار داشت:ارزش ارزی صادرات محصولات باغی در کشور سالانه افزون بر 2.1 میلیارد دلار است. 

وی ابراز داشت: تراز تجاری بخش کشاورزی نیز با بهبود پنج میلیارد دلاری در دولت یازدهم از حدود منفی 8.1 میلیارد دلار در 
سال 92 هم اینک به منفی 3.1 میلیارد دلار رسیده است.

طهماسبی میزان تولید محصولات باغی در سطح کشور را سالانه افزون بر 22 میلیون تن ذکر کرد.
معاون وزیر جهاد کشاورزی همچنین گفت: علاوه بر توسعه باغ ها در زمین های شیبدار به منظور افزایش میزان بهره وری از آب و 

خاک، توسعه کشت های گلخانه ای از دیگر برنامه های راهبردی دولت و این وزارتخانه است.
طهماسبی تصریح کرد: بر اساس پیش بینی و هدف گذاری در افق 1404 بیش از 33 هزار هکتار به گلخانه های موجود کشور 

اضافه خواهد شد.
وی ابراز داشت: میزان کشت گلخانه های کشور هم اینک حدود 15 هزار هکتار است که باید بر اساس افق 1404 به حدود 48 

هزار هکتار افزایش یابد.
معاون وزیر جهاد کشاورزی به منظور بازدید میدانی از طرح توسعه باغ ها در زمین های شیبدار و بررسی مشکلات و دغدغه های 

حوزه باغداری به کهگیلویه و بویراحمد سفر کرده است.
سطح زیر کشت محصولات باغی در کهگیلویه و بویراحمد حدود 43 هزار هکتار و میزان تولیدات باغی در این استان نیز بیش از 

2۷0 هزار تن در سال است. سیب درختی بیشترین میزان تولید محصولات باغی در این استان است.

معاون امور باغبانی وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد

ارزآوری پنج میلیارد دلاری محصولات کشاورزی 

وزیر راه و شهرسازی: گفت  با توجه به کاهش بعد خانوار، 
عمده تقاضای بازار مسکن به سمت واحدهای 50 تا ۷0 

متری تغییر کرده است.
توسعه  مرکز  افتتاح  مراسم  در  که  آخوندی  عباس 
کارآفرینی بانک مسکن سخن می گفت، با بیان اینکه 
را گرفته  فناوری های سنتی  فناوری های مدرن جای 
است، افزود: باید بر اساس این فناوری های نوین از بازارهای 

داخلی عبور و به بازارهای بین المللی نگاه کنیم.
وی با بیان اینکه در بخش مسکن بعد خانوار از پنج نفر 
به 3 و 2 دهم نفر کاهش یافته است، گفت: در نتیجه 
این تغییر روند جمعیتی تقاضا از مسکن لوکس و بزرگ 
مقیاس به خانه های 50 تا ۷0 متری تغییر کرده است و 
سیاستگذاری بخش مسکن باید به سمت تقاضای واقعی 

بازار حرکت کند.
وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت: ساماندهی مسکن 11 
میلیون حاشیه نشین با ساخت مسکن مهر، تفاوت زیادی 
دارد و وقتی قرار است مسائل بافت حاشیه ای حل شود 
یعنی می خواهیم با 11 میلیون یا چهار میلیون خانوار 

گفتگو کنیم.
آخوندی در بخش دیگری از اظهارات خود به مشکلات 
حمل و نقل اشاره و تصریح کرد: در حوزه حمل و نقل بین 
المللی ایران عضو تعداد زیادی از موافقت نامه ها و پروژه 
های بین المللی است اما راندمان آنها در عمل پایین است. 
علت آن نبود راهبرهای بین المللی است که کالا را از چند 
کشور از جمله ایران عبور دهد و به کشور مقصد برساند. آیا 
شرکت های حمل و نقل سنتی ایران می توانند این کارها 

را انجام دهند؟
وزیر راه و شهرسازی باتاکید بر اینکه باید در سیاستگذاری 
های جدید خود به سمت دانش بنیان و درون زا بودن 
حل  جای  به  باید  دولت  گفت:  کنیم،  حرکت  اقتصاد 
مسئله صورت مسئله را درست مطرح کند و حل مسئله 
را به محافل دانشگاهی واگذار کند و همچنین دولت باید 
اختیارات را در اختیار شهروندان قرار دهد تا آزادانه از آن 
استفاده کنند، آنچه می تواند برای یک فرد مزیت اقتصادی 
و رقابتی ایجاد کند دسترسی به اطلاعات است. از سوی 
دیگر آنچه می تواند فساد ایجاد کند انحصار اطلاعات است. 

دسترسی آزاد به اطلاعات از نتایج دوران مدرن است.
از دسترسی آزاد به  ایران وقتی صحبت  افزود: در  وی 
اطلاعات می شود بسیاری از آن برداشت اطلاعات سیاسی 
می کنند در حالی که لزوما هر اطلاعاتی، سیاسی نیست. 
همین اطلاعات مربوط به حمل و نقل و مسکن می تواند 
از  کشاورزیان  آقای  با  پیش  سال  باشد. چهار  اطلاعات 
سازمان راهداری و مرکز مدیریت راه ها بازدید کردیم در 
آنجا متوجه شدم که این دوربین ها عنوان ابزار اطلاعاتی 
مدیران راهداری است نه مردم. سامانه 141 را ایجاد کردیم 
و در حال حاضر هر شهروند می تواند از طریق اینترنت 

ببیند که چه ترافیکی در جاده ها وجود دارد. بنابراین امثال 
این مسائل اطلاعات هستند نه اطلاعات سیاسی. مردم 
هم دیگر لازم نیست برای استفاده از اطلاعات جاده ها از 

جملات گنگ رسانه های دیگر استفاده کنند.
آخوندی تاکید کرد: باید به دنبال اصل دسترسی آزاد 
به اطلاعات در حوزه شهرسازی مناقصه ها، پروژه های 
که  شهرها  تفضیلی  و  جامع  های  طرح  سپاری،  برون 
اطلاعات عمومی هستند ، حرکت کنیم. به همین خاطر 
تمام اطلاعات وزارت راه و شهرسازی در اختیار مردم قرار 
می گیرد و روز شنبه دستورالعمل اجرای این کار را تمام 

دستگاه های تابع این وزارت ابلاغ خواهم کرد.
وزیر راه و شهرسازی درباره استفاده از فناوری های نوین 
در وزارت راه و شهرسازی خاطرنشان کرد: این وزارت که 
با نام وزارت طرق و شوارع در سال 1286 به عنوان اولین 
وزارتخانه ایران ایجاد شده یک وزارت سنتی است که از 
سیستم های سنتی استفاده می کند و امیدوارم بتوانیم 
بحث فناوری های نوین را در همه سیاست های مسکن و 

حمل و نقل ایجاد کنیم.
بازار  گری  تنظیم  سامانه  کرد:  خاطرنشان  آخوندی 
استارآپ ها و تجارت های نوپا در داخل دولت در حال 
تهیه است و هر دستگاه نیز به طور خاص موظف شده است 
دستورالعمل های مربوط به این حوزه را تهیه کند به همین 
منظور وزارت راه و شهرسازی نیز مرکز جدید با نام مرکز 
توسعه در دست تاسیس دارد تا در این مرکز نگاه های نوین 

به فرایند سیاستگذاری تدوین شود.

  سازندگان وارد بافت های فرسوده شوند
 وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه در حوزه مسکن به 
دنبال بازآفرینی بافت فرسوده هستیم، از شرکت هایی که 
در بیرون شهر ساخت و ساز می کنند ؛ خواست در بافت 

فرسوده وارد شوند.
  عباس آخوندی در مراسم افتتاح مرکز توسعه کارآفرینی 
هم  را  مسئله  این  باید  مرکز  این    : گفت  بانک مسکن 

ساماندهی کند
تا شرکت های مسکن ساز در بافت های فرسوده با مردم 

همکاری کنند.
وی افزود : ایران در حوزه های مسکن و حمل ونقل نیازمند 

اندیشه های فراملی است و
وقتی وارد بحث های جدید می شویم هم تقاضا در حال 

تغییر است و هم امکان ارائه خدمات نوین وجود دارد.
وزیر راه و شهرسازی گفت : نمی توانیم بازار آی تی را مانند 
بازار خودروسازی محدود کنیم، مجبوریم در این حوزه ها 

فهم جهانی داشته باشیم.
عضو کابینه دولت دوازدهم با بیان اینکه بازارهای مجازی، 
نحوه تبادل اطلاعات و... اتفاقات بسیار بزرگی را در دنیا 
سوی  از  تغییر  این  پذیرش  افزود:   است،  کرده  ایجاد 
سیاستگذار اولین گام برای اصلاح است که معمولا این کار 

با مقاومت های بسیار زیادی مواجه می شود. 
منابع صندوق مسکن یکم به ١.٣ میلیارد تومان 

رسید
 وزیر راه و شهرسازی همچنین  در حاشیه افتتاح مرکز 

توسعه و کارآفرینی در جمع خبرنگاران با بیان اینکه 60 
هزار نفر در صندوق پس انداز یکم حساب افتتاح کرده اند، 

گفت: میانگین پس انداز هر نفر 22 میلیون تومان است. 
 وی افزود: این مرکز یک کار مشترک بین وزارت راه و 
شهرسازی و بانک مسکن است که در زمینه فناوری های 

نوین مسکن و حمل و نقل فعالیت می کند.
اقتصاد  اجرای  راستای  در  مرکز  این  افتتاح  افزود:  وی 
اقتصاد  توسعه  و  زا کردن  و در جهت درون  مقاومتی  
دانش بنیان ایجاد شده است که در خصوص مسائل مهم 
مسکن  به خصوص بافت فرسوده و بافت های حاشیه ای 
و همچنین تولید فناوری های نوین در زمینه حمل و نقل 
جاده ای، دریایی، هوایی، ترکیبی و ترانزیتی فعالیت می 
کند. جوانانی که برای این مسائل ایده  دارند در این مرکز 

حمایت می شوند.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: مرکز توسعه کارآفرینی 
بانک مسکن با هزار متر مربع زیربنای ساختمان و تامین 
سیستم های ارتباطی ایده های ارائه شده را خریداری کرده 
و در صورت موافقت با آنها این ایده تبدیل به شرکت می 
شوند. این مرکز در نهایت محصول را خریداری می کند 
همچنین نیازهای اداری خود را می توانند  از طریق مرکز 

توسعه کارآفرینی دنبال کنند.
آخوندی در بخش دیگری از سخنان خود درباره دسترسی 
آزاد به اطلاعات گفت: ما از روز شنبه دستورالعمل دسترسی 
آزاد به اطلاعات را ابلاغ می کنیم تا همه دستگاه ها موظف 

به در اختیار گذاشتن اطلاعات خود به شهروندان باشند.
وی درباره صندوق پس انداز یکم گفت: این صندوق در 
حال حاضر 60 هزار پس انداز کننده دارد و میانگین پس 
انداز افراد به 22 میلیون تومان رسیده است. متقاضیانی 
که یک سال پول خود را در این بانک پس انداز کنند می 
توانند وارد بازار شوند در دولت در حال گفتگو هستیم این 

شرایط تسهیل شود.
آخوندی پیشنهاد کرد تا مردم همگی از این صندوق 
استفاده کرده به خصوص ساکنان بافت فرسوده، منابع خود 
را در این بانک قرار دهند چرا که سود تسهیلات خرید یا 

ساخت مسکن در بافت فرسوده 8 درصد است.
تاکید کرد: شرایط جدید در صورت تصویب  آخوندی 
شامل افراد قبل نیز خواهد شد و کسانی که قبلا حساب 
پس انداز افتتاح کرده اند می توانند از تسهیلات با شرایط 
جدید استفاده کنند. ضمن اینکه مردم می توانند برای 
اقتصاد خانوار برنامه داشته باشند و شش برابر پس انداز 

خود به تسهیلات دسترسی دارند
وی خاطرنشان کرد: برای بانک مسکن نیز استقبال از این 
صندوق بسیار مفید خواهد بود چون این منابع به تجهیز 
منابع داخلی بانک منجر شده و دسترسی بانک به منابع 
دولتی کاهش می یابد. نرخ تمام شده پول نیز کمتر خواهد 

شد.

آخوندی در مراسم افتتاح مرکز توسعه کارآفرینی بانک مسکن؛

حرکت بازارمسکن به سمت خانه های۵۰تا۷۰متری 

قائم مقام وزیر راه و شهرسازی  از تعیین و تکلیف 
فاینانس 30 میلیارد دلاری برای پروژه های وزارتخانه 

ها و دستگاه های مختلف کشور خبر داد. 
اصغر فخریه کاشان در گفت وگو با ایلنا با بیان 
اینکه در بودجه اجازه برخورداری از فاینانس 55 
میلیارد دلاری به دولت داده شده است، گفت: طبق 
بودجه امسال دولت می تواند از 50 میلیارد دلار 
فاینانس و 5 میلیارد دلار وام خارجی دولتی یا وام 

موسسه مالی خارجی استفاده کند . بنابراین طبق 
بودجه، دولت می تواند تا سقف 55 میلیارد دلار وام 
خارجی بگیرد. وی تاکید کرد: دولت برای هیچ یک 
از دستگاه ها و وزارتخانه ها سقفی برای دریافت این 
فاینانس مشخص نکرده است و هر دستگاهی بنا بر 
پروژه ای که معرفی می کند و به تایید دولت می 

رسد، می تواند به این منابع دست پیدا کند.
قائم مقام وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: از منابع 

5 میلیارد دلاری وام خارجی که دولت می تواند از 
دولت یا شرکت خارجی دریافت کند، تکلیف 1.2 
میلیارد یورو آن مشخص شده که از محل فاینانس 
روسی به برقی سازی راه آهن گرمسار- اینچه برون 
می رسد. بخشی از این منابع 5 میلیارد دلاری هم 
به پروژه های وزارت نیرو اختصاص پیدا می کند اما 
هنوز تکلیف مابقی این منابع تا سقف 5 میلیارد دلار 
مشخص نیست. قائم مقام وزیر راه و شهرسازی ادامه 
داد: همچنین به دنبال نهایی کردن وام 500 میلیون 
دلاری از کشور آذربایجان برای تامین مالی پروژه 

ساخت راه آهن رشت - آستارا هستیم.
از  وزارتخانه ها  به سهم  اشاره  با  کاشان  فخریه 
فاینانس 50 میلیارد دلاری تاکید کرد: دولت هیچ 
سهمی برای این وزارتخانه ها مشخص نکرده است. 
هر وزارتخانه ای که بتواند طرح قابل دفاعی را پیشنهاد 

دهد در اولویت دریافت فاینانس قرار می گیرد.
وی با اشاره به اینکه چه نهادی مسئول توزیع 
فاینانس ها و نظارت بر آن را بر عهده دارد اظهار 
داشت: در قانون برنامه پنجم اعلام شده که کمیته ای 
تشکیل شود برای نظارت بر فاینانس ها که رئیس این 
کمیته نماینده وزارت دارایی است. در برنامه ششم 

هم به این موضوع اشاره شده است.

فخریه کاشان بااشاره به تغییراتی که در تشکیل 
و اداره این کمیته به وجود آمده گفت: آقای خزاعی 
)رییس سازمان سرمایه گذاری خارجی( به استناد 
مجوزی که از دولت گرفت توانست به تشکیل کمیته 
ای متشکل از نمایندگان سازمان برنامه و وزارت 
دارایی و بنده اقدام کند و یک شیوه نامه ای تهیه 
شده که در آ ن شیوه نامه مشخص شد وزارت دارایی 
مسئول تهیه بیمه و بانک مرکزی مسئول برقراری 
توزیع  مسئول  برنامه  سازمان  و  بانکی  مذاکرات 
فاینانس 50 میلیارد دلاری باشد. وی افزود: اما در 
اجرا، این شیوه نامه مورد اختلاف قرار گرفت و قرار 
بر این شد که بانک مرکزی مسئولیت فاینانس ها را 
بر عهده بگیرد و در حال حاضر هم هماهنگی های 
خوبی بین دستگاه ها و بانک مرکزی برقرار شده 
بانک مرکزی مسئولیت نظارت بر  این پس  از  و 
فاینانس ها را دارد. قائم مقام وزیر راه و شهرسازی 
درباره مذاکرات با چند کشور برای تامین فاینانس 
50 میلیارد دلاری اظهار داشت: با کشور دانمارک 
مذاکرات برای فاینانس یک میلیارد یورویی انجام 
این  از  استفاده  برای  خاصی  پروژه  هنوز  و  شده 

فاینانس تعریف نشده است.
با  کشورمان  معدن  و  بانک صنعت  گفت:  وی 

بانک دانمارکی تفاهم نامه امضا کرده و هر وزارتخانه 
می تواند برای اخذ این فاینانس از سازمان برنامه و 

بودجه مجوز دریافت کند.
فخریه کاشان افزود: همچنین اخیرا با کشور کره 
جنوبی برای 8 میلیارد یورو فاینانس قرارداد منعقد 
تامین  برای  زودی  به  هم  ایتالیایی ها  با  کرد ه ایم 

فاینانس3 میلیارد یورویی قرارداد به امضا می رسد.
این مقام مسئول ادامه داد: همچنین با یک بانک 
با  و  یورویی  میلیارد  یک  فاینانس  برای  اتریشی 
ژاپنی ها برای فاینانس 10 میلیارد دلاری به زودی 

قرار داد منعقد می کنیم.
فخریه کاشان تاکید کرد:  با یک کمپانی خاص 
کشور آلمان هم برای یک پروژه خاص در حال نهایی 
کردن قرارداد فاینانس 3 میلیارد یورویی هستیم که 
1.۷ میلیارد یورو از این فاینانس به پروژه های وزارت 

راه و شهرسازی مربوط است.
وی گفت: مجموع این ارقام بر پایه دلار، چیزی 
از 30 میلیارد دلار است و در حال حاضر  بیش 
تکلیف  30 میلیارد دلار از سقف 55 میلیارددلاری 
فاینانس بودجه امسال  مشخص شده است که هر 
دستگاهی می تواند با ارائه پروژه قابل دفاع سهمی در 

این ارقام داشته باشد.

قائم مقام وزیر راه و شهرسازی   تشریح کرد

جزییات قراردادهای فاینانس 

 یک عضو هیات مدیره انجمن صنایع نساجی ایران می گوید:» من همیشه از خدا 
خواسته ام که آب را به ما بدهد، ولی نفت را از ما بگیرد. تا زمانی که دست یک دولتی 
جلوی ملت دراز نباشد و امور به بخش خصوصی واگذار نشود، هیچ کشوری پیشرفت 

نمی کند.« 
محمدجعفر شهلایی در گفت وگو با خخبرآنلاین درباره مشکلات صنعت نساجی اظهار 
داشت:» مشکل ما این است که سرمایه گذاران مان صنعتی نیستند؛ همه اش رابطه ای 
است. برای مثال، یک فرد حاضر است 200 میلیارد تومان هزینه کند، اما حاضر نیست 

500 میلیون تومان برای مشاوره خوب بدهد.«
وی با بیان این که مشکل صنعت ساختاری است، افزود:» در شرایط کنونی وقتی 
بانک ها می خواهند اقدام به پرداخت تسهیلات کنند، باید وضعیت درخواست کننده 
تسهیلات را بررسی کنند. حالا این فرد درخواست کننده تسهیلات ممکن است یک 
بازاری پولدار باشد. اما سوال این جاست که آیا فقط صرف عامل پولدار بودن باعث می شود 
که این فرد، کارخانه را بچرخاند یا تجربه و علم نیز اهمیت دارد. طرح های زودبازده نیز 

دچار چنین شرایطی شد که رقم های زیادی حیف و میل شد.«
عضو هیات مدیره انجمن صنایع نساجی ایران با اشاره به پرداخت تسهیلات به صنایع 
کوچک و متوسط، عنوان کرد:»کارخانه ای که ماهانه 10 میلیارد تومان پول نیاز دارد، 
چطور می تواند به دریافت 2 میلیارد تومان تسهیلات برای کل سال اکتفا کند؟ اگر هم 

این پول را بگیرند، با آن کاری نمی توانند بکنند.«
شهلایی تصریح کرد:»به نظر من باید کار کارشناسی صورت گیرد و متناسب با نیاز 

واحدهای صنعتی تسهیلات پرداخت شود.«
عضو هیات مدیره انجمن صنایع نساجی با بیان این که مشکل دیگر ما این است که در 
زمان آقای احمدی نژاد، بانک ها به سراغ بنگاه داری رفتند، اظهار داشت:» من اعتقاد دارم 

که بانک ها به صنعت کمک نمی کنند.«
وی متذکر شد:» در این موضوع تردیدی نیست که اگر امروز یک سری از واحدهای 
تولیدی و صنعتی دچار مشکل هستند، به خاطر سیاست های غلط دوره 8 ساله 
دولت های نهم و دهم بوده است. در آن دوره اصلا تولید جایی در اقتصاد کشور نداشت و 

کانتینر کانتینر کالا از چین می آمد؛ آن هم با بدترین کیفیت.«
عضو هیات مدیره انجمن صنایع نساجی ایران ادامه داد:» وقتی ما مهر و تسبیح از چین 

می آوردیم، یعنی با واردات داشتیم تولید کشور را به حاشیه می بردیم.«
شهلایی گفت:» من همیشه از خدا خواسته ام که آب را به ما بدهد، ولی نفت را از ما 
بگیرد. تا زمانی که دست یک دولتی جلوی ملت دراز نباشد و امور به بخش خصوصی 
واگذار نشود، هیچ کشوری پیشرفت نمی کند.« وی با اشاره به مشکل واحدهای تولیدی 
در پرداخت مالیات، افزود:»در شرایط رکودی نباید مالیات های سنگین دریافت شود؛ این 
در حالی است که در کشوری مثل کره در سال 2008 و 2009 در شرایط رکودی نرخ 
مالیات ها را از 30 درصد به 10 درصد کاهش دادند. از سوی دیگر، مردم این کشور نیز 

طلاهای خود را در اختیار دولت قرار دادند و در صندوق گذاشتند.«
عضو هیات مدیره انجمن صنایع نساجی ایران تصریح کرد:»در کشور ما کسی پول در 

بانک نمی گذارد که به بخش صنعت و توسعه برود، همه دنبال سودهای بالا هستند.«

چرا وام های بانکی روی تولید اثر ندارد؟ 
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برانکو: 

دو اشتباه کردیم دو گل زدند
برانکو ایوانکوویچ سرمربی پرسپولیس از فضای ورزشگاه نقش جهان تعریف کرد و 
همچنین با اعلام رضایت از نمایش تیمش گفت: قصد تغییر در ترکیب سرخپوشان 

را ندارد.
برانکو که با وجود عصبانیت بعد از مساوی مقابل سپاهان در نشست مطبوعاتی 
حاضر شده بود با تعریف از فضای ورزشگاه نقش جهان تاکید کرد امروز روز نمایش 

زیبایی های فوتبال بود. حرف های برانکو را در نشست مطبوعاتی بخوانید: 
می توانستیم برنده شویم

یک بازی با کیفیت و تلاش زیاد را دیدیم. طبیعی است که می خواستیم پیروز 
شویم. ما همیشه برای برد به میدان می رویم. تغییری نخواهیم داشت. زمانی که 2 

بر یک بودیم هم شانس داشتیم و می توانستیم برنده شویم. تیمم پخته بازی کرد.
روی هر دو گل سپاهان اشتباه داشتیم

روی هر دو گل سپاهان، اشتباه داشتیم و همین طور است دیگر. فوتبال پاسخ 
اشتباهات است. در آستانه بازی با الهلال نشان دادیم که تیم با کیفیتی هستیم. در 

بازی اول باید یک نتیجه قابل قبول مقابل الهلال بگیریم.
 نمی شود اشتباه نکرد

اگر در فوتبال اشتباه نباشد نتیجه همیشه صفر - صفر می ماند. در مجموع بسیار 
خوب بازی کردیم و بازی را تحت کنترل داشتیم، دو گل زدیم و موقعیت های دیگری 
نیز به وجود آوردیم. مقابل سپاهان که در 10 سال اخیر بهترین تیم ایران بوده، مربی 
خوبی دارد و در کنار ما از بیشترین ملی پوش بهره می برد، عملکرد خوبی  داشتیم. ما 

انتظار داشتیم که بازی سختی را پیش رو داشته باشیم، اما حیف شد پیروز نشدیم.
ربیع خواه جانشین خوبی برای کمال است

وی در خصوص اینکه چرا کمال کامیابی نیا از ابتدا برای پرسپولیس به میدان نرفت، 
گفت: کمال حق بازی مقابل الهلال را ندارد و به همین دلیل از این بازیکن استفاده 
نکردیم. ربیع خواه هم امروز در این پست بسیار خوب بازی کرد. او تعویض شد تا برای 

بازی با الهلال آماده باشد.
کرانچار در سپاهان زمان می خواهد

سپاهان تیم خوبی را با بازیکنانی مانند ساسان انصاری، علی کریمی، عزت الله پورقاز 
و... بسته است. طبیعی است که این تیم به زمان نیاز دارد تا یکدست شود و بازیکنان 

ایده های مربی را جذب کنند.
کاندیدای اصلی قهرمانی هستیم

ما به سیاه جامگان امتیاز دادیم و در خانه به پیکان باختیم اما بازی امروز نشان داد 
که کاندیدای اصلی قهرمانی ما هستیم. الان هفته هفتم است و 23 هفته دیگر مانده و 
امتیازات زیادی هم در پیش است. ما سخت ترین شرایط بازی  نسبت به رقبا را داریم 
چرا که در آسیا بازی می کنیم اما افتخار می کنیم که در نیمه نهایی لیگ قهرمانان 

آسیا هستیم. حتی با وجود اینکه ترافیک زیادی در بازی ها داریم اما خوشحالیم.
تنها تیم بومی لیگ قهرمانان هستیم

الهلال بیشترین قهرمانی آسیا را دارد. حداقل 60 قهرمانی دارند و تقریبا یک پای 
نهایی لیگ قهرمانان هستند. چند میلیون دلار برای یک بازیکن هزینه می کنند و 
پتانسیل بالایی دارند. طبیعی است که بقیه بازیکنان این تیم خطرناک هستند اما 
ما افتخار می کنیم که تنها تیمی در آسیا هستیم که عملا با بازیکنان بومی تا اینجا 

رسیده ایم.

تاج: 

حاکمیت درباره ورود زنان به ورزشگاه ها به 
نتیجه برسد، فدراسیون آن را اجرا خواهد کرد

رییس فدراسیون فوتبال ایران می گوید که موضوع حضور بانوان و خانواده ها در 
ورزشگاه ها یک موضوع کلانی است که اجرای آن نیازمند تصمیم گیری همه جانبه 
است. تاج تاکید دارد که اگر نظام در مورد این موضوع به جمع بندی برسد، او به عنوان 

فدراسیون فوتبال آماده اجرای این تصمیم است.
موضوع حضور بانوان در ورزشگاه ها از جمله مسائلی است که در طی سال های 
گذشته مباحث مختلفی را به همراه داشته است. حاشیه های دیدار تیم   ملی فوتبال 
ایران برابر سوریه به این موضوع دامن زد و اکنون با طرح مجدد بحث حضور بانوان 
در ورزشگاه ها موضوع از سوی افکار عمومی و مسئولان دولتی در حال  پیگیری است.

حضور بانوان در ورزشگاه ها قطعا نیازمند اتخاذ تدابیر و راهکارها و فراهم کردن 
زیر ساخت هایی است که باید پیش از اجرا برای آن باید تدبیری اندیشید. جایگاه 
اختصاصی، امکانات رفاهی، سرویس بهداشتی، ایاب و ذهاب، بازگشت شبانه از 
استادیوم و ناهنجاری های فرهنگی از مهم ترین دغدغه هایی است که این روزها در 

مسیر موضوع حضور بانوان در ورزشگاه ها خودنمایی می کند.
مهدی تاج، رییس فدراسیون فوتبال در گفت وگو با ایسنا، درباره بحث حضور بانوان 
در ورزشگاه ها، اظهار کرد: شخصا به عنوان رییس فدراسیون فوتبال مخالفتی با حضور 
بانوان در ورزشگاه ها ندارم، اما این مهم نیازمند تصمیم گیری کلان و تدبیری ویژه  دارد 

که باید پیش از اجرایی شدن به آنها فکر شود.
وی افزود: روز سه شنبه هفته  جاری نشستی در وزارت کشور در این خصوص برگزار 
شده و از مسئولان کشوری اعم از دولت، نیروی انتظامی، نهادهای نظارتی و امنیتی، 
وزارت ورزش و جوانان و ... در آن حضور داشته اند. در این جلسه درباره موضوع حضور 
بانوان در ورزشگاه ها بحث و بررسی شده است. جمع بندی این جلسه نیز مشکلات 
زیر ساختی ورود بانوان به ورزشگاه ها بوده که باید پیش از اتخاذ هر تصمیمی درباره 

آن تصمیم گیری شود.
تاج تاکید کرد: موضوع ورود بانوان و یا خانواده ها به ورزشگاه ها از جمله مسائل 
کلان مملکتی است. هر وقت نظام و دولت درباره این موضوع به یک راهکار مشخصی 
رسیدند، فدراسیون فوتبال به عنوان عضوی از کادر اجرایی این موضوع، تمام تلاش 

خود را برای تحقق این مهم به انجام خواهد رساند.

سپاهان 2 - پرسپولیس 2؛ 

جلال الدین مرد سرنوشت ال کلاسیکو!
دیدار جذاب و دیدنی دو تیم همانطور که انتظار می رفت پرهیجان و جنجالی بود و 

در نهایت آنها به تساوی رضایت دادند.
در دیداری که پرسپولیس شانس بزرگی برای پیروزی پیش از جدال حساس خود 
در لیگ قهرمانان داشت در نهایت به تساوی مقابل سپاهان رضایت داد تا طرفداران 

فوتبالی از دیدن یک بازی زیبا و جذاب و البته جنجالی لذت ببرند.

اس.خوزستان 0- سپیدرود 0؛

 آبی خوزستان، آبی تهران را قعرنشین کرد
سپیدرود رشت با دفاع منطقی در ورزشگاه غدیر موفق شد یک امتیاز به دست 

بیاورد، حملات دنباله دار تیم ویسی در این بازی منجر به گل نشد.
استقلال خوزستان پس از باخت 6-0 برابر ذوب آهن برای جبران مافات به مصاف 
سپیدرود در اهواز رفت که این دیدار با تساوی بدون گل به پایان رسید. حملات دنباله 
دار نیمه دوم استقلالی ها به گل تبدیل نشد تا خاطره تلخ فولاد شهر فراموش نشود.

سیاه جامگان 0- گسترش فولاد 1؛

 فرار از قعر با اتوبوس!
گسترش فولاد به روند ناکامی های خود پایان داد و از تک گلی که توسط خالقی فر 

به ثمر رسید تا پایان مسابقه دفاع کرد و به برد ارزشمندی رسید.
شاگردان اکبر میثاقیان بعد از یک برد و دو تساوی بهترین فرصت را داشتند تا 
با کسب پیروزی مقابل گسترش فولاد امتیازات خود را دو رقمی کنند  و به جمع 
تیم های بالای جدول اضافه شود ولی شوت دقیقه 12 رضا خالقی فر و بعد از آن دفاع 
شاگردان لوکا بوناچیچ در کنار بی دقتی مهاجمان تیم مشهدی اجازه نداد آنها حتی 
به یک امتیاز برسند؛ گسترش فولاد با این برد ۷ امتیازی شد تا بالاخره از قعر جدول 

نجات پیدا کند.

یکی از دستیاران منصوریان در استقلال ماندنی 
شد

یکی از دستیاران سرمربی مستعفی استقلال به کار خود در این تیم ادامه می دهد.
 سید  صالح مصطفوی که نقش آنالیزور را در کادرفنی علیرضا منصوریان داشت به 
خواسته این مربی قرار است در کنار میک مک  درموت در استقلال مانده و تا معرفی 

کادر فنی جدید آبی پوشان به این مربی ایرلندی کمک کند.
مک درموت سرمربی موقت استقلال در بازی با سپیدرود رشت خواهد بود که به 
خاطر اخراج در بازی با ذوب آهن، در رشت باید از روی سکوها تیمش را همراهی کند 
از این رو مصطفوی در کنار نصرالله عبداللهی سرپرست تیم روی نیمکت آبی پوشان 

خواهد نشست.
استقلال روز سه شنبه 4 مهرماه در رشت به مصاف سپیدرود می رود.

شنبه -اول مهر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4383

مدیرعامل سابق باشگاه استقلال گفت: جالب است که ما این 
روزها می توانیم رئیس جمهور را ببینیم اما وزیر ورزش را نه چون 

یک عده افراد مرتب در حال منفی بافی علیه من هستند. 
علی فتح الله زاده در گفت وگویی در خصوص استعفای علیرضا 
باشگاه  برای  اتفاقاتی که طی هفته های اخیر  منصوریان و 

استقلال رخ داده صحبت های زیر را انجام داد.
گزیده ای از صحبت های مدیرعامل سابق استقلال را بخوانید:

از شرایطی که این روزها پیش پای طرفداران استقلال 
افتاده، صحبت کنید.

من هم مثل همه طرفداران استقلال از وضعیت فعلی ناراحتم 
و کاری هم نمی توانم انجام دهم. 

بازی استقلال را دیدید؟
بله و آنچه که دیدم چیزی جز یک مسابقه مردانه نبود.  
استقلال به برد احتیاج داشت و بازی بسیار زیبایی صورت 
گرفت ولی شرایط به شکلی است که تماشاگران استقلال را 

چیزی به جز پیروزی آرام نمی کند.
نظر  از  چه  استقلال  واحوال  اوضاع  می دانید  حتما 

مدیریتی و چه فنی چندان جالب نیست.
این موضوع را وزیر محترم ورزش باید ببیند. او باید نسبت به 
استقلال و پرسپولیس نگاه ویژه داشته باشد و نه اینکه این دو 
تیم را تافته جدا بافته ببیند بلکه معتقدم او شرایط دو تیم را به 
شکلی درک کند که طرفداران دو تیم خیالشان راحت باشد. 
شما ببینید وقتی استقلال یا پرسپولیس یک بازی را می بازند 
چه تاثیری روی جامعه دارد. مشکل بعدی این است که این دو 
باشگاه به صورت غیرقانونی در حال اداره هستند. 4 سال است 

من و آقای رویانیان از دو باشگاه جدا شده ایم ولی هنوز در ثبت 
شرکت ها نام ما به عنوان مدیرعامل ثبت شده است. این یک 
تخلف است و نمی دانم چرا و بر چه اساس اجازه می دهند این 

تخلف ادامه پیدا کند. 
این روزها بحران مدیریت بیشتر از بحث فنی به چشم 

می آید، قبول دارید؟
افرادی مثل منزوی وهاشم ساعدی راداریم که  دقیقا. ما 
می توانند عضو هیأت مدیره باشند. آیا این افراد کمتر از نفراتی 
هستند که الان در هیأت مدیره استقلال حضور دارند؟ علی 
امیری و بهرام امیری 2 معاون سابق من این روزها در نساجی 
حضور دارند. علی امیری مدیرعامل و بهرام هم معاون است. 
شما دیدید مدیریت این نفرات باعث شد تا نساجی قائم شهر، 
پارس جم صدرنشین لیگ برتر را از جام حذفی حذف کند. 
آیا جای این نفرات در استقلال نیست؟ این همه حسن روشن  
می گوید کمیته فنی چرا هیچ کسی گوش نمی دهد؟ آیا اینها 
راهکار نیست. به اعتقادم وزن هیأت مدیره استقلال پایین است 
و اگر شما دقت کنید اعضای ثابت هیأت مدیره استقلال الان یا 
رئیس دیوان محاسبات کشور هستند یا عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام. آقایان از من خوششان نمی آید و 4 سال است دو 
وزیر به این مملکت معرفی شدند یکبار نخواستند از من سؤال 
کنند حرفم چیست. این دوستان افراد بله قربان گو می خواهند 
و هر کسی بیشتر بله قربان بگوید مسئولیتش هم بیشتر است.

راه  به  عمومی  افکار  در  عجیبی  شایعه  روزها  این 
افتاده است. به طور مثال عنوان می شود در دولت قبل 
)احمدی نژاد( وضعیت پرسپولیس اسفناک بود و حالا در 

دولت جدید )روحانی( نوبت استقلال است. نظر شما در 
این مورد چیست؟

این شایعه را که دولت ها در وضعیت دو باشگاه تاثیر دارند را 
قبول ندارم. من در زمان آقای هاشمی رفسنجانی مدیرعامل 
بودم و اعتقاد دارم دوران طلایی استقلال همان زمان بود. 
اتفاقات رئیس جمهور فعلی خط فکری اش نزدیک به آیت الله 
هاشمی رفسنجانی است. پس من چرا نیستم؟ اینها شایعه ها 
است اما  وزیرها برای استقلال تصمیم می گیرند نه ریاست 
دولت ها. این وزیر است که نقش عمده ای دارد و در سرنوشت 
این دو باشگاه دخیل هستند. من روراست حرفم را می زنم و 
تاکید می کنم افرادی که در بدنه دولت هستند به سلطانی فر 
فشار وارد می کنند و قبلا هم چند نفری نزدیک آقای گودرزی 
بودند که در مورد من ذهنیت های منفی ایجاد می کردند. 
اعتراض من در همان زمان هم همین بود که اگر من برگردم 
ممکن است دست این افراد رو شود. مگر من به سلطانی فر 
گفته ام که من را مدیرعامل استقلال کن. من چند بار فقط 
مصاحبه کردم که حرف من را گوش بده و اگر اشتباه گفتم 
آن را نپذیر. متاسفانه اینها هست که استقلال را زمین می زند 
و هواداران استقلال از این موضوع ناراحت هستند.جالب است 
که یک کمپین تشکیل شده و برخی آن را قلابی تلقی کرده اند. 

حالا من سؤالی دارم.
بفرمایید؟

یک پیج تلگرامی کمپینی تشکیل داده که 450 هزار عضو 
دارد و آن ها می خواهند من به استقلال برگردم. اگر این قلابی 
است پس چرا از پلیس فتا کمک نمی خواهند که دست من 

را رو کند.در این پیج اسم افراد و شماره تلفن آنها وجود دارد 
و خیلی راحت با یک پیگیری ساده از پلیس فتا می شود نام 
این افراد و شخصیت شان را رصد کرد. من که به افراد حاضر 
دراستادیوم آزادی خط ندادم. شما دیدید چقدر اسم من مطرح 
شد ومعتقدم اسم ها مهم نیستند بلکه به نظر مردم باید احترام  
گذاشت. آیا با من بد هستید واز من خوشتان نمی آید از معاونان 
من هم خوشتان نمی آید؟ همانطور که گفتم چند نفر مرتب در 
حال پر کردن ذهن وزیر و منفی باقی علیه من هستند. جالب 
است ما رئیس جمهور را می توانیم ببینیم ولی وزیر را نه! من اگر 
اراده کنم همین فردا نزد وزیر ورزش می روم اما نمی خواهم این 
شکل باشد و می خواهم خود وزیر حداقل نظر ما را بپرسد و ما 

هم بگوییم در این باشگاه چه خبر است.
شما با سلطانی فر مشکلی دارید؟

اصلا و ابدا. اتفاقا با او سلام و علیک گرمی دارم و مطمئن 
هستم من را قبول دارد. حتی زمانی که او برای وزیر شدن 
رای نگرفت در بیت رهبری او را دیدم و خطاب به او گفتم 
ای کاش شما وزیر می شدی. من سلطانی فر را درک می کنم 
و می دانم وقتی یک شخص سمت مهمی می گیرد ممکن 
است رودربایستی هایی هم داشته باشد. اما از این طرف هم باید 

پذیرفت که تیم به سمت نابودی می رود.
شرایط علی منصوریان را چطور ارزیابی می کنید؟

اگر به مصاحبه های من دقت کرده باشید در همان ابتدای 
حضور منصوریان با خبرگزاری فارس مصاحبه کردم و گفتم که 
اگر هیأت مدیره حامی شما است به استقلال بیا. مرتب هم این 
موضوع را تکرار می کردم و حتی دوستان از من سؤال می کردند 
چرا اینقدر روی این موضوع تاکید می کنی و من هم جواب دادم 
چون اطلاع دارم این هیأت مدیره حامی تو نیست. در روزهای 
بحران شدید  وارد  وقتی  ولی  است  خوب همه چیز خوب 
آنجا متوجه حمایت ها می شوید. حتی مثالی زدم و گفتم که 
سرمایه های دوگانه سوز ما مثل منصوریان نباید سوخت شوند 
که خبرنگار مربوطه سؤال کرد سرمایه دوگانه سوز یعنی چه؟ 
من هم پاسخ دادم سرمایه اول این است که حدود ۷0 میلیارد 
هزینه شده و اتفاقی رخ نداده است و سرمایه دوم سرمایه معنوی 
بود که شخص منصوریان مدنظرم بود. منصوریان می توانست 
یک مربی خوب برای استقلال در آینده باشد ولی با عدم 
مدیریت همه چیز بر سر او خراب شد و در واقع او را سوزاندند. 
بازیکنی که من برای خداحافظی اش آن جشن مفصل را گرفتم 
نابود شد و به نظرم حقش این نبود که تمام مشکلات باشگاه 
بر گردن او بیفتد. البته منصوریان اشتباهاتی داشته و این را 
همه می دانند ولی مردم خواهان رسیدگی به وضعیت مدیریت 
باشگاه هستند که خودشان را عقب کشیدند. اقای وزیر اگر برای 
حضور مدیرعامل به شما فشار وارد میکنند برای هیأت مدیره 
که این اتفاق نمی افتد! استقلال به اندازه یک وزارتخانه کار دارد 

و من معتقدم باید هیأت مدیره قوی داشته باشد.
ظاهرا از اظهارات افتخاری در برنامه نود ناراحت شدید؟

محبوبیت من این بنده خدا را آزار می دهد. افتخاری ناراحت 
پرچمی بود که من روی دستانم گرفته بودم. من 22 میلیارد 
بدهی انباشته گذاشتم که مربوط به قبل هم بوده ولی دو جام 
حذفی، 3 قهرمانی لیگ، نائب قهرمانی آسیا، 55 ام جهان و 
از همه مهمتر احداث کمپ مرحوم حجازی را در کارنامه ام 
دارم. مردم خودشان قضاوت کنند. افتخاری اول یک قهرمانی 
بیاورد بعد صحبت کند. اتفاقا برای او آرزو می کنم از این مرحله 
عبور کند چون او مشت زیاد خورده و به خاطر این مشت ها 

چشم بسته به سمت من مشت پرتاب کرد. اشکالی هم ندارد.
بامنصوریان که بعد از استعفا صحبت نکردید؟

هنوز نه چون او نیاز به آرامش دارد ولی قطعا با او صحبت 
می کنم.

مربی تیم فوتبال زیر 1۷ ساله های هامبورگ معتقد است پشت پرده انتخاب خیلی 
از مربیان خارجی در فوتبال ایران که می روند و دوباره بر می گردند، دلال ها هستند. 

وحید هاشمیان با جدیت خاصی کلاس های مربیگری خود را پشت سر گذاشت و 
توانست مدرک پرولایسنس را هم دریافت کند. او حالا پس از بررسی شرایط مختلف، از 
امسال کار مربیگری خود را به صورت جدی تر آغاز کرد و اکنون در تیم زیر 1۷ ساله های 
هامبورگ به عنوان مربی مشغول به فعالیت است. هاشمیان که کار جدی خود را در 
باشگاه هامبورگ پیگیری می کند، در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم در 
خصوص شرایطی که در مربیگری دارد، وضعیت تیم زیر 1۷ سال هامبورگ و مسائلی از 
این دست صحبت کرد و البته بسیار گلایه مند بود که صحبت های او در خصوص فوتبال 
و فلسفه آن بازخوردی در فوتبال ایران ندارد و به نوعی صحبت درباره این مسائل بی فایده 

است. مشروح گفت وگوی مربی ایرانی باشگاه هامبورگ را در ادامه می خوانید:
بالاخره پس از تحمل سختی های زیاد و حضور در کلاس های مربیگری، کار 
رسمی خود را مدتی است در تیم زیر ١7 ساله های هامبورگ آغاز کردید. در 

این خصوص توضیح می دهید؟
برای وارد شدن به مربیگری همیشه درها برای من باز بود و می شد این کار را زودتر 
آغاز کنم، اما باید چند مورد را در نظر می گرفتم. اینکه انتخاب خوبی داشته باشم و 
کنار خانواده ام بمانم. این مسائل باعث می شد که انتخاب برای من سخت شود. قبل از 
پیوستنم به تیم زیر 1۷ ساله های هامبورگ نیز، حدود 6 ماه در تیم های پایه این باشگاه 

بودم که این مدت هم به نوعی خودش دوره ای برای یادگیری بود.
مسلماً آلمان و باشگاهی مانند هامبورگ مثل فوتبال ایران نیست که مربیان در روز 3، 

4 ساعت کنار تیم حضور داشته باشند. شرایط شما به چه شکل است؟
دقیقاً همین طور است، چون به طور مثال من روز پنجشنبه ساعت 10 در باشگاه کارم 
را آغاز کردم و تا ساعت 20:30 آنجا کار می کردم. ساعت کاری ما مختلف است، اما 
کاملًا مانند یک تیم حرفه ای در تیم زیر 1۷ سال کار می کنیم. کادر مربیگری، پزشکی 
و بدنسازی تیم های پایه هم مانند تیم حرفه ای برای بازیکنان وقت می گذارند و تمام 

وقت در اختیار باشگاه هستم.
یعنی ساعت کاری شما از یک کارمند هم بیشتر است.

خب کارمندها آخر هفته تعطیل هستند، اما ما همین تعطیلی را هم نداریم. شاید مثلًا 
یک روز در وسط هفته تعطیل شویم، اما کاملًا مانند تیم حرفه ای هامبورگ مشغول 

فعالیت هستیم و حرفه ای تمرینات را دنبال می کنیم.
شما به عنوان مربی تیم زیر ١7 ساله های هامبورگ چه وظایفی دارید. مثلًا 
طراحی تمرینات و زیر نظر گرفتن بازیکنان با شماست و وظیفه خاصی دارید؟
همیشه تصمیم گیرنده در هر تیمی سرمربی است و من هم کنار سرمربی تیم حضور 
دارم و کارها را با یکدیگر انجام می دهیم. به سرمربی تیم کمک می کنم، بازی های 
حریفان را با هم آنالیز می کنیم و البته آنالیزور تیم هم کنار ما حضور دارد و درباره نحوه 
بازی تیم و سایر مسائل نیز با هم همفکری می کنیم. تمرینات هم به همین شکل است، 
اما تقسیم کار فرق دارد. مثلًا من هر روز در آخر تمرین پروتکل تمرین را برای باشگاه 
می نویسم و برنامه های طولانی مدت 4 و 6 هفته ای باشگاه نیز به عهده سرمربی است. هر 

کسی اینجا با نظم خاصی کاری که به او محول شده را باید انجام بدهد.
قرار  مسیری  در  بازیکنان  مانند  هم  مربیان  که  است  این طور  آلمان  در 
می گیرند که کم کم بالا می آیند و از رده هایی پایین تر به سرمربیگری تیم های 

بزرگ می رسند. این مسیر برای شما به چه شکل خواهد بود؟
قرار گرفتن در مسیر، مشخص نیست چه پایانی داشته باشد و پایان شما کجاست. 

در فوتبال هیچ وقت نمی شود برنامه ریزی کرد که چه کاری انجام می دهید. فوتبال 
به حوادث و اتفاقات بستگی دارد، اما سیستم کار در آلمان این طور است که همانند 
بازیکن سازی، مربی سازی هم می کنند. ناگلزمن در هوفنهایم از همین چرخه سرمربی 
این تیم شد. سرمربی شالکه فقط 32 سال سن دارد و در آلمان هر مربی مانند باشگاه 
فلسفه دارد. هر مربی فلسفه بازی کردن دارد که فلسفه بازی را در تمرینات اجرا می کند. 
مربیان اینجا همیشه آموزش می بینند و خود من با اینکه بهترین آموزش ها را دیدم، اما 

اگر بگویم هر روز در تمرین نکته جدیدی یاد می گیرم، دروغ نگفته ام.
فلسفه خود شما در تیم هامبورگ چیست؟

خب فلسفه موضوع ساده و کمی نیست که بتوان در دو کلام آن را گفت. فوتبال 
از بخش های مختلفی تشکیل شده و بیان کردن فلسفه به این راحتی نیست، اما اگر 
بخواهم ساده بگویم، ما با این تفکر پیش می رویم که در بازی برتری مان را به تیم حریف 
تحمیل کنیم و بتوانیم نسبت به هر بازی متغیر بازی کنیم. اینکه در زمین برتر باشیم 
و زمانی که توپ در اختیارمان است، بتوانیم تاکتیک مان را به خوبی اجرا کنیم و زمانی 
هم که توپ نداریم، خیلی زود توپ را پس بگیریم. فقط یک موضوع برای خودم جالب 

است که می خواهم بگویم.
بفرمایید ...

من مدت هاست درباره این مسائل صحبت می کنم و همیشه هم مصاحبه های بلندی 
درباره نظم، تاکتیک، فلسفه فوتبال و ... داشته ام، اما احساس می کنم از گفتن این 
صحبت ها فقط خسته می شوم، چون کسی به این صحبت ها اهمیت نمی دهد. صحبت 
کردن درباره این ساختارها به درد فوتبال ایران نمی خورد، وقتی به چیزی قائل نیستیم 
و از این مسائل استفاده ای نمی کنیم. شما ببینید ما کدام مربی جوان را در فوتبال مان 
ساخته ایم؟ یک مربی که مدارج مربیگری را بگذراند، از پایه ها کارش را شروع کند و 
کم کم بالا بیاید. کمیته فنی فدراسیون فوتبال ما چقدر اشتباه های انتخاب داشته و 
چقدر شکست برای فوتبال ما به بار آمده است؟ همیشه هم خودشان را قایم می کنند، 
ماندگار هستند و مربیان شان هم پست های بالاتر می گیرند. چندین سال است کمیته 
فنی فدراسیون فوتبال تیم امید را نابود می کند و هیچکس هم اهمیت نمی دهد. حالا 
این صحبت های من چه سودی برای فوتبال ایران دارد جز اینکه از گفتن آنها خسته 
می شوم و حتی برای مخاطبان هم جذابیتی ندارد. وقتی به محتوای فوتبال اهمیتی 
داده نمی شود، این صحبت ها هم بی فایده است. خب شاید این صحبت ها برای خیلی ها 
جذاب باشد و تکرار آن هم به نوعی جنگیدن با نحوه مدیریت و برنامه ریزی فوتبال ایران 
تا بالاخره روزی در مسیر درست قرار بگیریم. من سؤالم این است چرا یک مربی آلمانی 
به فوتبال ما نمی آید و چرا یک مربی هلندی وارد فوتبال ایران نمی شود؟ یک مربی را 
می آوریم، میلیاردی به او پول می دهیم، او را بیرون می اندازیم و یک مدت در کشورهای 
مختلف می گردد و در آخر بازهم به فوتبال ایران باز می گردد. پشت داستان انتخاب این 
مربیان چه چیزی است؟ من می گویم حتماً دلال وجود دارد. مگر می شود این اتفاقات به 
این راحتی در فوتبال ما رقم بخورد، در حالی که مربیان خوبی حاضرند به فوتبال ایران 
بیایند، اما هیچ راهی برای آنها وجود ندارد. شاید مثال واضح صحبت های شما دراگان 
اسکوچیچ باشد. این مربی پس از حضور در ملوان و فولاد که در نهایت از فولاد اخراج 
شد، نزدیک به دو سال می شود که مربیگری نمی کند و مشغول تفریح و گردش است، 

اما اکنون گزینه جدی برای جانشینی علیرضا منصوریان در استقلال است.
این مسائل به من مربوط نمی شود و به مسئولان باشگاه استقلال ارتباط دارد. فقط 
برای شما مثالی بزنم که سیستم کار در باشگاه هامبورگ به چه شکل است. ما در اینجا 
زنگ ورزش بچه ها در مدرسه را در اختیار داریم. به این شکل که زنگ ورزش بچه ها، 

سرویسی آنها را به باشگاه می آورد و بازیکنان در این زمان با مربیان مختلف نیازهایی 
که به لحاظ تکنیکی و تاکتیکی دارند را دنبال می کنند. زنگ ورزش اینجا برای بهبود 
وضعیت بازیکنان است و خودتان ببینید از زمان به چه شکل استفاده می شود. دیگر از 

سایر مسائل بگذریم.
اگر تمایل دارید، درباره تیم ملی هم صحبت کنیم.

به نظرم تیم ملی ما نتایج بسیار خوبی در انتخابی جام جهانی گرفت. ما در دفاع بسیار 
خوب بودیم و مقتدرانه هم به جام جهانی صعود کردیم. من بازی با سوریه را ندیدم، اما 
از حالا به بعد باید به فکر آماده سازی تیم ملی باشیم. اگر تدارک خوبی ببینیم و بازی های 
تدارکاتی خوبی با تیم های مختلف دنیا انجام بدهیم، می توانیم امیدوار باشیم که در جام 

جهانی شرایط خوبی داشته باشیم.
طبق برنامه اعلام شده تیم ملی در چند برهه زمانی مختلف 8 بازی دوستانه 
انجام می دهد که در اولین گام به مصاف توگو و روسیه می رویم. این برنامه 

می تواند به تیم ملی کمک کند؟
قطعاً مربیان تیم ملی همه چیز را در نظر گرفته اند و برنامه ریزی کرده اند، البته فراموش 
نکنید زمانی که بازی های لیگ در کشورهای مختلف برگزار می شود، شما نمی توانید 

بازی دوستانه برگزار کنید!
و صحبتی هم درباره پرسپولیس داشته باشیم که با الهلال در نیمه نهایی 

لیگ قهرمانان آسیا بازی سختی دارد.
فقط امیدوارم که پرسپولیس بتواند مقتدرانه به دیدار فینال صعود کند. بعد از اینکه 
پاس در سال 92 میلادی قهرمان آسیا شد و پس از آن مسئولان وقت این تیم را نابود 

کردند، امیدوارم پرسپولیس بتواند با مربی خوبی چون برانکو به مقام قهرمانی برسد.
گفت وگو: علیرضا محرمی

وحیدهاشمیان:

 پشت انتخاب اکثر مربیان خارجی در ایران دلال ها هستند

مربی پیشین تیم فوتبال پرسپولیس عملکرد دروازه بان این تیم مقابل سپاهان اصفهان را نامطمئن و پر اشتباه توصیف کرد و گفت: 
با این روند بیرانوند پیراهن تیم ملی را از دست می دهد.

نادر باقری  درباره دیدار پنجشنبه شب دو تیم پرسپولیس و سپاهان اصفهان در هفته هفتم لیگ برتر که با تساوی دو بر دو به پایان 
رسید، گفت: بازی بسیار سختی برای هر دو تیم بود. شرایط هر دو تیم به گونه ای بود که نیاز به برد داشتند. سپاهان پرسینگ شدید 
از خط دفاع پرسپولیس را در دستور کار قرار داده بود و پرسپولیس هم طبق برنامه همیشگی اش بازی رو به جلو و استفاده از تمام 

فضای زمین را در دستور کار قرار داده بود تا  برای مهاجمانش ایجاد موقعیت کند. 
مربی پیشین دروازه بان ها پرسپولیس درباره اشتباهات فردی علیرضا بیرانوند در جریان بازی با سپاهان که منجر به تساوی دو بر 
دو سرخپوشان در اصفهان شد، تصریح کرد: من فکر می کنم بزرگترین مشکلی که بیرانوند را تهدید می کند، بی رقیب بودنش در 
پرسپولیس است. او از فیکس بودن خیالش راحت است و به همین خاطر انگیزه لازم را از دست داده است. بیرانوند در بازی روز گذشته 
دو اشتباه داشت که برای هر دروازه بانی پیش می آید اما از او که سابقه بازی های بین المللی دارد انتظار بیشتری می رفت. اگر همین 
روند ادامه داشته باشد بعید نیست پیراهن تیم ملی را در ترکیب اصلی هم از دست بدهد. باقری در ادامه افزود: برانکو نشان داده مربی 
عاقلی است و شاید لازم باشد در بازی های داخلی به بیرانوند شوک مثبت بدهد تا حواس این دروزه بان به درجه و اعتباری که پیدا 

کرده بیشتر جمع شود. او دروازه بان آینده داری است و واقعا حیف است که بخواهیم به راحتی از کنار نامش بگذریم.
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس درباره دیدار حساس این تیم مقابل الهلال عربستان اظهار داشت: یکی از سخت ترین بازی های 

پرسپولیس است. سابقه الهلال نشان می دهد که این تیم همیشه مدعی قهرمانی بوده است. ولی فکر می کنم پرسپولیس خواهد 
توانست از سد الهلال بگذرد و به فینال لیگ قهرمانان آسیا برسد.

نادر باقری تاکید کرد: شاید بزرگترین امتیازی که پرسپولیس دارد حس همدلی و اتحاد بین بازیکنانش است وگرنه تردیدی 
نیست که الهلال از لحاظ بازیکن و امکانات باشگاهی به مراتب بهتر از باشگاه پرسپولیس است. من فکر می کنم تلاش مدیران باشگاه 

پرسپولیس برای ایجاد آرامش در تیم نیز بسیار مهم است.آنها توانسته اند شرایط خوبی را برای بازیکنان و کادر فنی تیم ایجاد کنند.

نادر باقری:

بیرانوند با این روند تیم ملی را از دست می دهد

افرادی در بدنه دولت به سلطانی فر فشار وارد می کنند

فتح الله زاده: آقای افتخاری،شما یک جام بیاور
 بعد صحبت کن!
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نشانه های جرم گرفتن گوش
تولید موم در گوش برای محافظت از این عضو در برابر آسیب های خارجی مانند 
باکتری ها ضروری است. اما تجمع موم که در نتیجه تماس گوش با گردوغبار، استفاده 
از گوش پاک کن و غیره ایجاد می شود می تواند باعث ایجاد جرم گوش شود. این 
مشکل نیز علائمی دارد که در این مطلب به آن اشاره میشود. برای برطرف کردن 

گرفتگی گوش و تجمع جرم در آن باید به پزشک مراجعه کنید. 
 احساس گرفتگی گوش

تجمع جرم در گوش باعث گرفتگی گوش می شود. به این معنا که مجرای شنوایی 
مسدود می شود و در نتیجه احساس گرفتگی در گوش ایجاد می شود و این یکی 
از رایج ترین علائم تجمع موم در گوش است. به عقیده متخصصان کاهش شنوایی 
زمانیکه از حمام در می آییم و یا بعد از شنا بیشتر می شود. دلیل آن مربوط به مازاد 
موم گوش در مجاورت رطوبت متورم می شود و احساس گرفتگی گوش ایجاد می 
شود. برای مقابله با این مشکل می توانید از آب اکسیژنه استفاده کنید.سر را به یک 
طرف خم کنید و چند قطره از این آب را در سوراخ گوش بریزید. اندکی غضروف 
گوش را ماساژ دهید تا آب کاملا وارد گوش شود و یک دقیقه صبر کنید. همین کار 
را برای گوش دیگر نیز انجام دهید.می توانید این کار را دو تا سه مرتبه در روز تکرار 

کنید تا احساس گرفتگی برطرف شود.
صدای سوت در گوش

به عقیده برخی متخصصان وزوز گوش می تواند علامت گرفتگی گوش باشد. توجه 
داشته باشید که جرم گوش نیز می تواند باعث تشدید وزوز گوش باشد. اگر شما در 
گوش تان صدای سوت می شوند و همچنین در مجاری شنوایی احساس درد دارد و 
اگر گوش تان دردناک است و یا احساس خارش دارد احتمالا گوش تان را جرم گرفته 
است. این مسئله می تواند باعث وزوز گوش نیز بشوند. البته این صدا منشا بیرونی ندارد 
و فقط خودتان آنرا می شنوید. یادتان باشد که سوت زدن گوش همچنین میتواند 
نشان دهنده یک اختلال شنوایی باشد و لازم است که برای تشخیص دقیق تر مشکل 

حتما به متخصص مراجعه کنید.
احساس سرگیجه

موم و در واقع گرفتگی گوش ممکن است باعث ایجاد سرگیجه شود. زمانیکه موم 
زیاد به طور کامل باعث مسدود شدن گوش شود ممکن است فشار زیادی روی گوش 
داخل وارد کند. این مسئله نیز اطلاعات ضد و نقیضی به مغز ارسال می کند. در نتیجه 
احساس عدم تعادل و سرگیجه ایجاد می شود. از این گذشته سرگیجه ممکن است 
از تماس موم با غشای پرده نیز ایجاد شود. توجه داشته باشید که گرفتگی گوش می 
تواند خطر بروز عفونت گوش را افزایش دهد. متخصصان معتقد هستند که در حین 

تخلیه جرم گوش نیز احتمال بروز سرگیجه وجود دارد.
اگزما باعث بروز جرم گوش می شود

جرم گوش باعث ایجاد خارش نمی شود. خارش ایجاد شده در برخی موارد خاص 
بروز می کند. به عنوان مثال اگزما می تواند باعث بروز جرم گوش شود. چون پوست 
مجاری شنوایی افرادی که از اگزما رنج می برند به دلیل فلس های ایجاد شده بسیار 
خشک است. پلاک های قرمز ایجاد شده به واسطه اگزما باعث خارش شدید شده و 
چند روزی نیز ماندگار می شود. اگر از این مشکل رنج می برید ممکن است گوش تان 

بیشتر بگیرد. در نتیجه بهتر است تحت نظر باشید.
آیا جرم گوش دردناک است؟

مازاد موم ایجاد شده در گوش به خودی خود دردناک نیست. درد زمانی ایجاد می 
شود که عفونتی ایجاد شده باشد و این عفونت نیز در نتیجه کارهایی مانند شنا بروز 
می کند که باعث عفونت گوش می شود. عفونت گوش باعث بروز گرفتگی گوش 
نمی شود اما زمینه را فراهم می کند تا این مسئله تشخیص داده شود. در واقع بیمار 
به دلیل درد ناشی از عفونت گوش به پزشک مراجعه می کند و متوجه می شود که 

جرم گوش دارد.
سمعک و تشخیص جرم گوش

در دنیا میلیون ها نفر دچار مشکلات شنوایی هستند و فقط درصد کمی از آنها از 
سمعک استفاده می کنند. این دستگاه های کوچک تحول زیادی در زندگی افراد 
مبتلا به مشکلات شنوایی ایجاد می کنند. اما باید بدانید که سمعک نیز راهی برای 

تشخیص جرم گوش است. 
به این ترتیب که در صورت داشتن جرم گوش سمعک سوت می زند و یا اینکه 
نمی توان آنرا درست در گوش قرار داد. در اینصورت فرد احساس می کند سمعک 
به خوبی کار نمی کند اما واقعیت این است که جرم زیادی مجاری گوش را گرفته 

است.
توجه داشته باشید که نباید در استفاده از گوش پاک زیاده روی کنید. چون استفاده 
از گوش پاک کن می تواند جرم گوش را به عمق کانال شنوایی هل دهد و این مسئله 
نیز باعث گرفتگی گوش می شود. توصیه می شود برای پاک کردن یا خشک کردن 

گوش هر هفته بین1 تا 2 مرتبه از گوش پاک کن استفاده کنید. 
اگر قصد مسافرت دارید

اگر قصد مسافرت دارید و در گوش تان احساس ناخوشآیندی می کنید حتما قبل 
از سفر به متخصص گوش،حلق و بینی مراجعه کنید تا در صورت داشتن جرم گوش، 
شستشو داده شود. چون معمولا افراد در تابستان به کنار دریا می روند و این کار ممکن 

است باعث ایجاد عفونت گوش شود. 
اگر از قبل جرم گوش داشته باشید این مسئله بسیار دردناک می شود. بنابراین اگر 
قصد سفر به کنار دریا دارید و می خواهید مدت زمان طولانی آب تنی کنید حتما قبل 
از سفر از سلامت گوش تان مطمئن شوید.توصیه می شود برای شستشوی گوش به 

جای پزشک عمومی حتما به متخصص گوش،حلق و بینی مراجعه کنید.

بهترین روش پیشگیری از فشارخون بالا
نتایج تحقیق جدید نشان می دهد حفظ وزن سالم، رفتار شماره 1 پیشگیری از 

فشارخون بالاست.
نتایج محققان دانشگاه آلاباما آمریکا نشان می دهد حفظ وزن سالم در میانسالی می 

تواند به حفظ فشارخون پایین کمک کند.
جان بوث، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: »افزایش فشارخون در سنین 
جوانی با بیماری قلبی و سکته مرتبط است. ما در این مطالعه تاثیر بلندمدت حفظ 

وزن سالم را بر فشارخون بالا ارزیابی کردیم.«
بوث و همکارانش در این مطالعه تاثیرات پنج رفتار سالم را بررسی کردند:

- هرگز سیگار نکشیدن؛
- عدم مصرف نوشیدنی های الکلی؛

- رژیم غذایی سالم؛
- فعالیت فیزیکی متوسط تا شدید به میزان 150 دقیقه یا بیشتر در هفته؛

- حفظ وزن سالم.
این مطالعه شامل حدود 4۷00 فرد داوطلب 18 تا 30 بود. زمان آغاز مطالعه سال 
های 1985 و 1986 بود. در طول 25 سال بررسی این افراد، محققان فشار خون و 

رفتارهای سالم افراد را هشت بار اندازه گیری کردند.
افراد دارای وزن سالم 41 درصد کمتر در معرض ابتلا به فشارخون بالا در میانسالی 

قرار داشتند.
همچنین افرادی که حداقل چهار رفتار سالم در این دوره داشتند، 2۷ درصد کمتر 

در معرض ریسک ابتلا به فشارخون بالا در میانسالی قرار داشتند.
محققان دریافتند حفظ فعالیت فیزیکی و تغذیه سالم ارتباط خاصی با فشارخون 

بهتر نداشت.
اما به نظر می رسد حفظ وزن سالم از سایر رفتارها به مراتب مهم تر است، اما این 
به معنای نادیده گرفتن سایر رفتارهای سالم نیست. چراکه سایر رفتارهای سالم برای 
حفظ وزن متناسب بدن لازم هستند و بدون رژیم غذایی سالم و ورزش این امر 

محقق نمی شود.

سرماخوردگی و سینوزیت کودکان را 
جدی بگیرید

مطالعات نشان می دهد عفونت های تنفسی مانند سرماخوردگی و سینوزیت در 
کودکان، احتمال ابتلا به آسم و مشکلات ریوی را در بزرگسالی افزایش می دهد.

 محققان با بررسی حدود 155 هزار کودک از بدو تولد تا 5 سالگی در اروپا دریافتند 
کودکانی که به عفونت های دستگاه تنفسی فوقانی مانند سرماخوردگی و سینوزیت 

بیشتر مبتلا می شوند، 1.5 برابر بیشتر در معرض ابتلا به آسم قرار دارند.
به گزارش ساینس دیلی،ادامه مطالعات نشان می دهد ابتلا به عفونت های تنفسی 
مانند برونشیت، برونشیولیت )التهاب نایژک ها(، پنومونی و عفونت های قفسه سینه، 

احتمال ابتلا به آسم را در بزرگسالی دو یا چهار برابر افزایش می دهد.
این مطالعه که به همت محققان مرکز پزشکی دانشگاه اراسموس در هلند صورت 
گرفته نشان می دهد عفونت های دستگاه تنفسی در کودکی، بر عملکرد ریه و احتمال 

ابتلا به آسم موثر است.
 هنوز نمی توان گفت که بین این دو عامل رابطه علت و معلولی وجود دارد و این 
نتیجه گیری نیازمند مطالعه بیشتر است؛  ولی می توان نتیجه گرفت جلوگیری از 
عفونت های تنفسی و واکسن  برای پیشگیری از بیماری های تنفسی، در پیشگیری 
از آسم مفید است.نتایج این مطالعه در نشست انجمن تنفسی اروپا در میلان ارایه 

شد.

علمی و سلامت 
شنبه -اول مهر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4383

 

از شرکت های مستقر در مرکز رشد سازمان  یکی 
پژوهشهای علمی و صنعتی ایران با پشتیبانی صندوق 
حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع الکترونیک )صحا( 
 DC موفق به اجرای قرارداد ساخت و تولید 95 دستگاه

شوک قلبی شده است.
در  مستقر  شرکت   این  مدیرعامل  آهنیان،   محمد 
مرکز رشد سازمان پژوهشهای علمی و صنعتی ایران با 
اعلام این مطلب گفت: دستگاه الکتروشوک از تجهیزات 
ضروری در مراکز پزشکی، درمانی، ورزشی و تفریحی و 

یکی از تجهیزات مهم اتاق های عمل است. 
آهنیان افزود: از این دستگاه برای اعمال یک شوک 
الکتریکی قوی به بیمارانی که قلب آنها به هر دلیل از کار 
باز ایستاده به کار می رود که این شوک در برخی موارد 

باعث بازگشت ریتم قلبی به حالت اولیه می شود. 
گفت:  دستگاه  این  کارکرد  علمی  توضیح  در  وی 
برای  یا دفیبریلاتور دستگاهی است که  الکتروشوک 
برطرف کردن یا درمان فیبریلاسیون به کار می رود و 
فیبریلاسیون نیز تبدیل یک ریتم منظم قلبی به یک 

لرزش غیرموثر است که با توجه به محل ایجاد آن در 
دهلیز یا بطن نامگذاری می شود. وی ادامه داد: وارد آوردن 
یک شوک الکتریکی که به رپولاریزاسیون همزمان کلیه 
سلول های میوکارد و در نتیجه به انقباض هماهنگ آنها 
منجر شود دفیبریلاسیون الکتریکی نامیده می شود و 
دستگاهی که توانایی وارد آوردن چنین انرژی الکتریکی را 
 )Defibrillators( برای انجام منظور فوق دارد دفیبریلاتور
این  مزیت های  به  اشاره  با  آهنیان  می شود.   نامیده 
محصول تولیدی نسبت به نمونه قدیمی گفت: این 
دستگاه شوک الکتریکی بای فازیک است؛ به این معنا 
که پلاریته الکترودها مرتب تغییر می کند و به این ترتیب 
از سوختگی و عوارض ثانویه قلبی جلوگیری می کند. وی 
ادامه داد: یکی دیگر از مزیت های این دستگاه این است 
که به جای اعمال ولتاژ، جریان به صورت کنترل شده با 
تغییر مقاومتی که خازن بر روی آن تخلیه می شود؛ انجام 
می گیرد که این تکنولوژی در حال حاضر تنها بر روی 

یکی از محصولات شرکت ZOLL  وجود دارد. 
آهنیان از مراکز پزشکی، درمانی، ورزشی و تفریحی 
به عنوان بازار این محصول نام برد و گفت: از آنجا که 
نیاز به این کالا در کشور تنها از طریق واردات صورت 
می گیرد، لذا تولید آن می تواند صرفه جویی ارزی بالایی 

را باعث شود.

ساخت راکتور شیمیایی گرما خورشیدی در کشورتولید دستگاه الکتروشوک قلبی در کشور

محقق سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران موفق به طراحی و ساخت راکتور 
شیمیایی گرما خورشیدی شد.

سازمان  شیمیایی  فناوری های  پژوهشکده  علمی  هیات  عضو  الیاسی،  علی  دکتر 
پژوهش های علمی و صنعتی ایران در این خصوص گفت: امروزه برای حفاظت از منابع 
فسیلی و محیط زیست، استفاده از انرژی پاک و نامحدود خورشیدی در دستور کار بسیاری 

از کشورها از جمله ایران قرار گرفته است.
وی افزود: از آنجا که صنایع شیمیایی یکی از پرمصرف ترین صنایع در استفاده از انرژی 
هستند، به کارگیری انرژی خورشیدی در تأمین بخشی از انرژی مورد نیاز این صنایع 

می تواند گام مهمی در بهره گیری از انرژی خورشیدی باشد.
مجری طرح »طراحی و ساخت راکتور شیمیایی گرما- خورشیدی« بیان کرد: در طرح 
حاضر یک راکتور شیمیایی-گرما خورشیدی از نوع لوله ای مداوم، برای انجام واکنش های 

ناهمگن فاز گاز بر روی کاتالیست جامد طراحی و ساخته شده است.
الیاسی اظهار کرد: دستگاه طراحی شده شامل دو بخش اصلی یکی راکتور شیمیایی و 
دیگری کلکتور خورشیدی است. کلکتور آئینه ای سهموی از جنس استنلس استیل 304 
آیینه ای، به قطر دهانه 150 سانتیمتر و طول 120 سانتیمتر و سطح 1.9 متر مربع است 

که فاصله خط کانونی آن تا راس آیینه 50 سانتیمتر است.
وی افزود: راکتور مورد استفاده دارای قطر 0.۷5 اینچ و طول 120 سانتیمتر است که 
در داخل یک لوله شیشه ای پیرکس با قطر یک اینچ و طول 120 سانتیمتر قرار داده شده 
و بر روی خط کانونی کلکتور نصب شده است و توان عملیاتی این سیستم حدود 500 

وات است.
مجری طرح درخصوص کاربرد این دستگاه در صنعت گفت: از این دستگاه علاوه بر انجام 
واکنش های شیمیایی گرماگیر در دمای متوسط می توان برای تولید روغن داغ و بخار فوق 

داغ برای نیازهای نیروگاهی و غیره استفاده کرد.

چکمه فضایی با قابلیت هشدار موانع ساخته شد
محققان چکمه های فضایی ساخته اند که با کمک حسگر و نمایشگر واقعیت افزوده 
وجود موانع در سطح را به کاربر خود هشدار می دهد.  محققان دانشگاه MIT و موسسه 
تحقیقات غیرانتفاعی lab Draper مشغول ساخت چکمه های فضایی مجهز به حسگر 
هستند. حسگرها با ردیابی ارتعاشات سطح به کاربر خود کمک می کنند موانع را شناسایی 
کنند. علاوه برآن چکمه ها دارای نمایشگر واقعیت افزوده هستند تا بازخورد بصری برای 
کاربر فراهم کنند. این چکمه ها وسیله ای حیاتی برای کاوشگران در مریخ به حساب می 
آیند. به عنوان مثال اگر فضانورد در نتیجه برخورد با مانعی بیافتد و لباس او سوراخ شود، 
احتمال مرگ او وجود دارد. علاوه بر آن این چکمه ها روی زمین نیز کاربرد دارد. تحقیقات 
برای تولید این گجت، به ساخت نمونه اولیه چکمه ای منجر شد که دارای یک حوزه یاب 
اولتراسونیک، حسگر تقریبی و یک دستگاه ردیابی است. هنگامیکه چکمه مانعی را ردیابی 
می کند، ارتعاشاتی به انگشت پا، پاشنه و بخش بیرونی پا وارد می شود. شدت این ارتعاشات 
مختلف است تا فاصله تا مانع را به کاربر اعلام کند.حال علاوه بر این فناوری ها محققان یک 
نمایشگر واقعیت افزوده به چکمه اضافه کرده اند که با استفاده از سرنخ های بصری موقعیت 
خطرات سطحی را به کاربر نشان می دهد.به گفته محققان چنین تحقیقاتی به طراحی 

گجت های جهت یابی برای افراد نابینا نیز کمک می کند.

یک شرکت تحویل کالا در سوئیس که از پهپاد برای ارسال کالا استفاده می کند، قصد 
دارد اولین شبکه پهپادی خودکار را برای تحویل تجهیزات و لوازم پزشکی و دارویی در 

سوئیس راه اندازی کند.
"مترنت")Matternet( یک شرکت سوئیسی فعال در عرصه تحویل کالا با استفاده از 
پهپادهاست.این شرکت از طرحی ویژه برای انتقال اقلام پزشکی در یک شبکه پهپادی 
خودکار رونمایی کرده است که در آن نمونه های آزمایش خون، پاتولوژی و دیگر اقلام 

پزشکی حمل ونقل می شوند.
در این طرح در هر بیمارستان یک ایستگاه تمام خودکار برای فرود، تعویض باتری و 
قرار دادن محموله ایجاد می شود و کاربران انسانی تنها برای قرار دادن محموله مورد نظر 

دخالت خواهند داشت.
بازگشایی محموله ها با استفاده از اسکن QR امکان پذیر است. هدایت و مدیریت 

ترافیک آسمان ها نیز بوسیله همین ایستگاه ها انجام می شود.
مسئولان این شرکت امیدوارند که حداکثر زمان انتقال محموله ها در این سامانه حدود 
30 دقیقه باشد تا در صورت وقوع اتفاقات پیش بینی نشده بتوان جان بیماران را نجات 
داد و مسئولان بیمارستان ها نگرانی کمتری در رابطه با رسیدن وسایل و تجهیزات مورد 

نیاز خود داشته باشند.
"مترنت" اعلام کرده است که قرار نیست آسمان شهر را پر از پهپاد کند و در هر شبکه 

یک تا دو پهپاد پرواز می کنند و این فناوری در آلمان و انگلیس نیز عرضه خواهد شد.
آغاز فعالیت این پهپادها از ماه اکتبر یعنی 10 روز دیگر خواهد بود.

همچنین مجوز پرواز پهپادهای بیمارستانی این شرکت در مناطق متراکم شهری 
سوئیس نیز صادر شده است و در صورتی که این تجربه موفقیت آمیز باشد، می توان به 

گسترش آن در دیگر کشورها امیدوار بود.

محققان "موسسه فناوری ماساچوست")ام.آی.تی-
MIT( در پروژه ای چندین ساله موفق شدند با استفاده 
دقیقه  چند  در  را  خون  نمونه های  صوتی  امواج  از 

جداسازی کنند.
ام.آی.تی در سال های  دانشگاه  از محققان  تیمی   
امواج صوتی  از  با استفاده  گذشته موفق شده  بودند 
سلول های خونی را جدا کنند، حال همان تیم در ادامه 
تحقیقات خود با همکاری چندین موسسه دیگر موفق 
شدند این فناوری را یک گام به جلوتر ببرند و دیگر 
اجزای نمونه های خون نظیر "اگزوسام")Exosome( را 

نیز جدا کنند.

این پیشرفت می تواند در تشخیص سریع بیماری های 
مرتبط با اعصاب و همچنین سرطان بسیار کمک کننده 
جداسازی  روی  بر  ویژه ای  تمرکز  فرایند  این  باشد. 
اگزوسام دارد. این مواد نانوبسته های حامل پروتئین 
از مهمترین عوامل ایجاد بیماری ها،  هستند و یکی 
مشکلاتی است که اول در این ناقل های پروتئین دیده 

می شود.
دکتر "مینگ دائو")Ming Dao(، محقق ارشد این 
پروژه گفت: این مواد اولین محلی هستند که مشکل در 
آنها ایجاد می شود، اگر بتوان آنها را از خون جدا کرده و 
به صورت مجزا مورد بررسی قرار داد، می توان به درک 

درستی از نحوه عملکرد آنها دست پیدا کرد.
در حالت معمول این جداسازی از نمونه های خون 
نیاز به سانتریفیوژهای پرسرعت دارد که دستگاه های 
بزرگی هستند و حمل آنها مشکل است و حدود 24 
روش  با  رابطه  در  مهم تر  نکته  می برد.  زمان  ساعت 
معمول فعلی، این است که معمولا اگزوسام ها در این 
فرایند آسیب می بینند و تعداد کمی از آنها به طور کامل 
و سالم جدا می شوند. امواج صوتی آکوستیک این کار را 
بسیار روان تر انجام می دهند و مدت زمان اعمال نیرو به 
اگزوسام ها در حدود یک ثانیه و حتی کمتر خواهد بود 

که یک پیشرفت قابل توجه محسوب می شود.
محققان برای این جداسازی، یک ماژول جدید به 
دستگاه جداساز قبلی خود اضافه کرده اند که با انتشار 
پالس های صوتی با فرکانس بالا، اگزوسام ها را به خوبی 

از نمونه خون جدا می کند.
با استفاده از این وسیله جداسازی اگزوسام ها در کمتر 
از 25 دقیقه انجام می شود و عملا یک روش سریع، ارزان 
و بهینه برای آنالیز نمونه های خون در دسترس محققان 
قرار می گیرد. محققان این تیم در ادامه تلاش های خود 
که   )Biomarkers("زیستی "نشانگرهای  بررسی  به 

عامل ایجا بیماری های مختلف هستند، می پردازند.

شبکه پهپادی خودکارِ تحویل خون و دارو

جداسازی اجزای نمونه های خون با امواج صوتی در چند دقیقه

رژیم غذایی شما بازتاب دهنده سلامت شما است. هرچه رژیم 
غذایی شما سالم تر باشد، احتمال ابتلا به بیماری نیز کاهش می 
یابد و بالعکس. انتخاب غذاهای خوب و سالم ترکیبی متعادل از 
آنتی اکسیدان ها، ویتامین ها، مواد معدنی و دیگر ترکیبات مفید 

که به حفظ سلامت کمک می کنند را ارائه می کند. 
اما در دنیای سریع و پر مشغله امروز، افراد بسیاری به مصرف 
غذاهای فرآوری شده و التهاب آفرین روی آورده اند. این شرایط 

در نهایت به سلامت شکننده و ضعیف منجر می شود. 
با این وجود، شما می توانید بسیاری از اثرات یک رژیم غذایی 
ضعیف را با افزودن غذاهای سالم و ضد بیماری معکوس کنید. 
از  باشید زمانی که موضوع مراقبت  به خاطر داشته  همواره 
سلامت مطرح است، پیشگیری عامل کلیدی محسوب می شود 
و هیچگاه برای آغاز حرکت در مسیر کسب سلامت بهتر دیر 

نیست. 
در ادامه با برخی از بهترین مواد غذایی که در پیشگیری و 
مبارزه با بیماری ها به شما کمک می کنند، بیشتر آشنا می 

شویم. 
لیمو برای چاقی 

چاقی به عنوان تجمع غیر طبیعی یا بیش از حد چربی تعریف 
می شود، که ممکن است به سلامت آسیب وارد کند. چاقی با 
بیماری قلبی عروقی، دیابت، اختلالات عضلانی اسکلتی و حتی 
برخی سرطان ها )از جمله اندومتر، پستان، تخمدان، پروستات، 

کبد، کیسه صفرا، کلیه ها و روده بزرگ( پیوند خورده است. 
برای کمک به کاهش وزن و محافظت از خود در برابر چاقی می 
توانید روز خود را با نوشیدن آب لیمو آغاز کنید. لیمو به بهبود 
گوارش و سمزدایی کمک می کند، و بر همین اساس سمومی که 
موجب کند شدن سوخت و ساز می شوند را از بدن دفع می کند. 
مطالعات نشان داده اند که پلی فنول های موجود در لیمو می 
توانند افزایش وزن و تجمع چربی را سرکوب کنند. همچنین، 
میوه های خانواده مرکبات حاوی مقدار فراوان از ویتامین ها و 
مواد مغذی دیگر مانند آنتی اکسیدان ها هستند که به پیشگیری 

از اثرات مخرب چاقی کمک می کنند. 
زردچوبه برای آرتریت 

آرتریت یک اختلال مفصلی است که موجب ملتهب شدن یک 
یا تعداد بیشتری از مفاصل می شود. بیش از 100 نوع مختلف از 
آرتریت وجود دارند و این شرایط می تواند موجب شکل گیری 

درد شدید در مفاصل تحت تاثیر قرار گرفته شود. 
زندگی با آرتریت فوق العاده دردناک است. اما شما می توانید 
آرتریت و دیگر مشکلات مربوط به درد را با زردچوبه مدیریت 

کنید. 
متخصصان گیاهان دارویی دیر زمانی است که از زردچوبه به 
عنوان یک درمان طبیعی برای بیماری های مختلف استفاده 
می کنند. زردچوبه حاوی ترکیبی به نام کورکومین است که از 
ویژگی های ضد التهابی سود می برد. افزون بر این، ویژگی آنتی 
اکسیدانی زردچوبه موجب نابودی رادیکال های آزاد در بدن می 

شود که به سلول ها آسیب وارد می کنند. 
برای بهره مندی از فواید زردچوبه می توانید آن را به طور منظم 
به اسموتی یا آبمیوه های مصرفی خود اضافه کنید. گزینه دیگر 
ترکیب یک قاشق چایخوری از پودر زردچوبه در یک لیوان شیر 

گرم و نوشیدن روزانه آن پیش از به خواب رفتن است. 
چغندر برای کم خونی 

ابتلا به کم خونی یا آنمی روندی افزایشی را در جهان دنبال 
می کند. کم خونی زمانی رخ می دهد که تعداد گلبول های 

قرمز خون کمتر از حد عادی باشد. بنابر گزارش سازمان بهداشت 
جهانی، کم خونی 1.62 میلیارد نفر را تحت تاثیر قرار می دهد 

که حدود 24.8 درصد از جمعیت جهان را شامل می شود. 
هنگامی که به کم خونی مبتلا هستید، خون نمی تواند اکسیژن 

کافی برای عملکرد بهینه اندام ها و بافت ها را تامین کند. 
چغندر یکی از بهترین مواد غذایی برای مقابله با کم خونی 
است. چغندر حاوی مقادیر فراوان از آهن است که به بازتولید 
گلبول های قرمز خون کمک می کند. همچنین، چغندر طعمی 
شیرین دارد و سرشار از فیبر و ویتامین C است، از این رو گزینه 
ای خوشمزه و مغذی برای افزودن به هر وعده غذایی محسوب 

می شود. 
شما می توانید یک چغندر اندازه متوسط را به همراه هویج 
و اسفناج آب گرفته و این نوشیدنی را هر روز مصرف کنید. 
همچنین می توانید چغندر را به عنوان یک سبزی پخته مصرف 

کرده یا از آن در سالاد استفاده کنید. 
ماست برای فشار خون بالا 

فشار خون بالا یک قاتل خاموش است، زیرا می تواند به رگ 
های خونی آسیب وارد کند، که به شکل گیری بیماری قلبی، 
بیماری کلیوی، سکته مغزی و مشکلات سلامت دیگر منجر می 

شود. 
به گزارش گروه سلامت عصر ایران ، برای زیر کنترل داشتن 
فشار خون خود می توانید مصرف ماست کم چرب را مد نظر قرار 
دهید. ماست منبعی عالی برای کلسیم، پتاسیم، منیزیم، و دیگر 
مواد مغذی دوستدار قلب است، که می توانند به کاهش فشار 
خون کمک کنند. افزون بر این، ماست حاوی ترکیباتی است که 
به مهار آنزیم مبدل آنژیوتانسین )ACE(، بسیار شبیه به داروهای 

مهارکننده ACE، کمک می کنند. 
برای کاهش خطر ابتلا به فشار خون بالا مصرف روزانه حداقل 
نصف یا یک فنجان ماست را مد نظر قرار دهید. با افزودن بادام، 
گردو و میوه ها به ماست می توانید از فواید اضافی دوستدار قلب 

بهره مند شوید. 
بلوبری و شاه توت برای دیابت 

از شایع ترین بیماری ها در جهان است. عدم  دیابت یکی 
مدیریت این بیماری می تواند مشکل آفرین باشد، چراکه قند 
خون بالا می تواند اندام های مختلف بدن انسان، از چشم ها تا 
کلیه ها، را تحت تاثیر قرار دهد. برای زیر کنترل داشتن سطح 
قند خون می توانید مصرف بلوبری و شاه توت را مد نظر قرار 

دهید. 
اثر ضد دیابت این توت ها به نظر می رسد از سطح بالای مواد 
شیمیایی گیاهی - آنتی اکسیدان های طبیعی - ناشی می شود. 
همچنین، این توت ها سرشار از ویتامین ها و فیبر هستند، که 
می توانند به کنترل سطوح قند خون و دیگر عوارض ناشی از 

دیابت کمک کنند. 
از مصرف یک فنجان بلوبری در روز لذت ببرید. شما می توانید 
آنها را به عنوان یک میان وعده مصرف کرده یا به غلات صبحانه، 

ماست یا اسموتی اضافه کنید. 
چای سبز برای کلسترول بالا 

بدن به مقداری کلسترول نیاز دارد، اما هنگامی که غذاهایی با 
محتوای بالای کلسترول مصرف می کنید، ماده ای موم مانند می 
تواند روی دیواره شریان ها تجمع کند و به بیماری قلبی منجر 

شود، که یکی از دلایل اصلی مرگ و میر در جهان است. 
اتخاذ اقدام هایی در راستای کاهش کلسترول می تواند خطر 
حمله قلبی یا مرگ ناشی از بیماری قلبی را کاهش دهد. یک 
اقدام ساده برای مبارزه با کلسترول بد نوشیدن منظم چای سبز 

به جای قهوه است. 
چندین ترکیب در چای سبز وجود دارند که به پیشگیری از 
جذب کلسترول در دستگاه گوارش کمک کرده و به دفع آن 
کمک می کنند. همچنین، چای سبز نسبت کلسترول خوب به 

کلسترول بد را افزایش می دهد. 
افزون بر این، چای سبز با پیشگیری از اکسیداسیون کلسترول 
بد، که موجب ایجاد پلاک می شود، به پاک نگه داشتن شریان 
ها کمک می کند. این شرایط به نوبه خود خطر حمله قلبی یا 

سکته مغزی را کاهش می دهد. 
نوشیدن سه تا چهار فنجان چای سبز در روز را هدف گذاری 

کنید. 
سیر برای سیستم ایمنی ضعیف 

سیستم ایمنی ضعیف می تواند شما را مستعد ابتلا به بیماری 
و دیگر مشکلات سلامت سازد، زیرا سیستم ایمنی توانایی مبارزه 

با میکروب ها و مهاجمان دیگر را ندارد. 
سیر می تواند به تقویت سیستم ایمنی کمک کند. سیر حاوی 
ترکیبی به نام آلین است. هنگامی که سیر را خرد کرده یا می 
جوید، این ترکیب به آلیسین تبدیل می شود. آلیسین حاوی 
گوگرد است، که خواص دارویی و تقویت کنندگی سیستم ایمنی 

را به سیر می بخشد. 

افزون بر این، سیر حاوی ویتامین های C و B6 به همراه مواد 
معدنی سلنیوم و منگنز است، که سیستم ایمنی را تقویت می 

کنند. 
شما می توانید روزانه دو تا سه جبه سیر را با معده خالی مصرف 
کنید. همچنین، می توانید سیر خرد شده را به دستورالعمل های 

غذایی خود اضافه کنید. 
موز برای اسهال 

موز می تواند در بهبودی مشکلاتی مانند ناراحتی معده، معده 
درد و اسهال بسیار موثر باشد. این میوه حاوی پکتین، یک فیبر 
محلول، است که با مایعات در روده پیوند تشکیل می دهد. از 
این رو، موز به تنظیم اجابت مزاج کمک می کند و مدفوع را 

سفت می کند. 
همچنین، موز حاوی مواد معدنی است که به عنوان الکترولیت 
عمل می کنند، از این رو به بازیابی تعادل الکترولیت در بدن 
هنگامی که با از دست دادن مایعات در نتیجه ابتلا به اسهال و 
استفراغ مواجه هستید، کمک کند. افزون بر این، موز یک ماده 

غذایی خوب برای تامین فوری انرژی است. 
در زمان ابتلا به اسهال می توانید یک موز سبز، نارس را 
برای کمک به تسکین معده مصرف کنید. اگر قصد دارید به 
کودک خود موز بدهید می توانید آن را به مدت 10 دقیقه در 
آب بجوشانید، سپس به شکل پوره درآورده و آن را به کودک 

خود بدهید. 
بروکلی برای سرطان 

سرطان یکی از دلایل اصلی مرگ و میر در سراسر جهان است، 
که این آمار و ارقام روندی صعودی را نیز طی می کند. 

رژیم غذایی نقش مهمی در پیشگیری از ابتلا به سرطان ایفا 
می کند. هنگامی که موضوع رژیم غذایی مطرح می شود، باید 
سبزیجات چلیپایی مانند بروکلی را به رژیم غذایی خود اضافه 
کنید. گلوکوزینولات های موجود در سبزیجات چلیپایی تجزیه 
شده و ترکیبات فعالی مانند ایندول ها، نیتریل ها، تیوسیانات ها 

و ایزوتیوسیانات ها را شکل می دهند. 
این ترکیبات ابتلا به سرطان را در اندام های مختلف، مانند 

مثانه، پستان، روده بزرگ، کبد، ریه و معده مهار می کنند. 
همچنین، بروکلی سرشار از آنتی اکسیدان هایی است که به 
پاکسازی رادیکال های آزاد، سموم و دیگر عوامل سرطان زا کمک 

می کنند. 
برای محافظت از خود در برابر سرطان، دو یا سه بار در هفته 
مصرف حدود دو فنجان بروکلی آب پز یا بخارپز را فراموش نکنید. 

گردو برای سلامت مغز 
قدرت خوب مغز اهمیت دارد، زیرا این اندام به طور مداوم در 
حال کار است و بدون استراحت عملکردهای اندام های دیگر را 

تنظیم می کند. 
این مغز است که تفکرات، حرکات و احساسات شما را کنترل 
می کند تا عملکردی درست داشته باشید. برای حفظ سلامت 

مغز مصرف مقداری گردو در روز را فراموش نکنید. 
گردو از محتوای بالای DHA، یک نوع اسید چرب امگا-3 
بهره می برد، که به ارتقا سلامت مغز، بهبود عملکرد شناختی و 

پیشگیری از زوال شناختی مرتبط با سن کمک می کند. 
همچنین، گردو جریان اکسیژن و مواد مغذی از طریق رگ 
های خونی در مغز و مبارزه با التهاب را بهبود می بخشد، که 
به عملکرد بهینه مغز کمک می کند. افزون بر این، گردو حاوی 
ویتامین B6 و منیزیم است که این مواد مغذی محافظانی برای 

حافظه هستند.

فرمول غذایی شفابخش! 



اجتماعی6
شنبه -اول مهر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4383

یک بار دیگر ماه محرم فرارسید و پرچم های 
سیاه بر سر در خانه ها نصب شدند تا مردم را برای 
شنیدن نام و ذکر و سیره حسین بن علی)ع( 

دعوت کنند.
در حالی خنکای نسیم پاییز روزهای پایانی 
شهریور را بدرقه می کند که چشم های عاشقان 
از  اینکه زیر پرچم ها و خیمه ها، بیشتر  برای 

همیشه ببارند، بیتابی می کنند.
چون  فقط  نه  است،  شلوغ  روزها  این  بازار 
اول مهر می آید و مدارس باز می شوند، مادران 
نوزادانشان را در آغوش گرفته و در زیر بازارها 
می گردند تا یک پیراهن مشکی با نشان »یا 

حسین« و »یا علی اصغر« برایشان پیدا کنند.
پیرمردها پیراهن های سیاه را از بقچه هایشان 
بیرون می آورند، یک »یا علی« می گویند و به 
مساجد و تکایا می روند تا به همان نوکری که 
سال های جوانی را با آن سپری کردند، مشغول 

شوند.
جوانان بساط عَلَم ها و زنجیرها را وسط حیاط 
خانه و هیئت ها پهن می کنند و به کوچک ترها 

نیز آنچه خود می دانند می آموزند.
زنان خانه و زندگی را آب و جارو می کنند، 
استکان ها را از کمد بیرون می آورند، قندان ها 
را قند می کنند و همه جا را آماده پذیرایی از 

عاشقان زینب)س( می کنند.
پیرزن ها که همه امید و عشقشان در یک »یا 
ابوالفضل« خلاصه می شود نیز زیارت نامه ها را از 
سجاده درمی آورند که اگر در سایر ایام سال گه 
گاهی دست بر سینه به سمت کربلا »السلام 
علیک یا اباعبدالله« سر می دادند، با شروع محرم 

هر ساعت و دقیقه سلام دهند.
آری، کوچه های شهر بویی دیگر به خود گرفته 

است، بوی عشق، بوی عاشورا، بوی حسین)ع(!
آقا سلام! ماه محرم شروع شد

»باز این چه شورش است و چه ماتم«، شروع شد
آقا سلام کاسه اشکی به من دهید

ماه گدایی من و چشمم شروع شد*
و  مادران  تا  است  بهانه ای  این ها  همه  اما 
کودکان و پیران و جوانان نه فقط »یا حسین 
و  حسین)ع(  که  دهند  سر  ابوالفضل«  یا  و 
اصحاب و خاندانش را بشناسند. از جان و دل 
درس زندگی را از صاحب این ماه یاد بگیرند و 
در لحظه لحظه حیات چند ساله خود از آن 

استفاده کنند.
پس این گونه می توان شیعه شد، شیعه ماند 
و شیعه مُرد. ماهی که لحظه لحظه اش با درد 
و برکت عجین گشته، درس های زیادی خواهد 
امروز  زمانه سخت  در  که  درس هایی  داشت، 

می تواند دستگیر و شفابخش باشد.
وقتی سختی کربلا را می خوانی و می شنوی، 
از حسین و دلیل قیامش، از عرفه و دعایش، از 
مسلم و نامه اش، از معرفت و زمانه بی معرفت 

کوفیان، آنگاه چشمانت باز می شوند و ذهنت به 
تکاپو می افتد. هر یا حسینی که بر لب می آوری، 
دنیای حسین)ع( را در ذهن و دلت می سازی 
و مرور می کنی تا از کوفیان و ظلمی که قبل 
از خاندان رسول)ص(، به خودشان کردند آگاه 
باشی تا معرفت و درس هایش را یک بار دیگر با 

معلمی همچون عباس مرور کنی:
یادم نرفته است نگاه شما به ما

از گریه های ماه محرم شروع شد
هاجر به پای روضه اصغر نشسته بود
تا اینکه جوشش دل زمزم شروع شد

آقا سلام نیت گریه نموده ایم
شیرین ترین عبادت ما هم شروع شد*

نباید صرفاً به مصیبت خوانی بسنده کرد
عضو شورای عالی حوزه های علمیه کشور در 
گفتگو با  مهر، با بیان اینکه ماه محرم فرصت 
خوبی برای زنده نگه داشتن یاد عاشورا و شهدای 
این روز است، بر لزوم بیان سیره اخلاقی امام 
حسین)ع( و یارانشان در کنار روضه خوانی، تأکید 

کرد.
آیت الله محمد غروی با بیان اینکه ماه محرم 
از جایگاه خاصی در شیعه برخوردار است، گفت: 
این ماه، ماه عزاداری است و دستور دینی هم 
در این باره وجود دارد، حتی سیره اهل بیت)ع( 
این چنین بود، بزرگان و حضرات دینی نیز با آغاز 
ماه محرم حالت حزن به خود می گرفتند که اوج 

آن روز عاشورا بود.
وی ضمن اشاره به اینکه زیارت امام حسین)ع( 
در این ماه بسیار توصیه شده است، افزود: احیاء 
محرم در واقع احیاء اسلام و تشیع است و در 

عین حال این تذکر را بیان می کند که گاهی 
اگر انحرافی پدید آید، نزدیک ترین افراد به خدا 
این چنین مورد ظلم  پیامبر)ص(  و اهل بیت 
قرار می گیرند، خب این نتیجه انحرافی است 
که در جامعه ایجاد و نهادینه شود. عضو جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم ادامه داد: زمانی که امر 
به معروف و نهی از منکر از جامعه برود، کم کم 
بدی ها و انسان های نادرست بر سر کار می آیند، 
لذا کسانی که در برابر این زشتی ها قرار گیرند، 

مورد ظلم واقع می شوند.
جریان  داشتن  نگه  زنده  داشت:  اظهار  وی 
است  بوده  بزرگان  توجه  مورد  عاشورا همواره 
که این خود ظرفیت بسیار خوبی برای جامعه 
مسلمانان است، از سوی دیگر اگرچه روضه خوانی 
تذکری برای شیعیان است و در عزاداری ها نیز 
آثار زیادی وجود دارد، اما در این ماه بهترین 
چیزی که می توان از آن استفاده کرد بازگویی 
معارف، اخلاق و سیره اهل بیت)ع( به خصوص 
امام حسین)ع( و یاران آن حضرت است تا این 

معارف تبیین شوند.
لازم است تا سیره اخلاقی امام 

حسین)ع( بیان شود
آیت الله غروی با بیان اینکه نباید صرفاً به 
مصیبت خوانی بسنده کرد، گفت: لازم است تا 
سیره اخلاقی امام حسین)ع( بیان شود، چیزی 
قریب به 10 سال پیش از عاشورا، امام حسین)ع( 
ایشان  بازخوانی سیره  لذا  رسیدند،  امامت  به 

گیرایی زیادی دارد.
به اعتقادی وی، اگر در گذشته پیرامون زندگی 
امام سوم)ع( کار مناسبی انجام نگرفته بود، اما در 

حال حاضر کتب و دانشنامه های زیادی نوشته 
شده و اهل منبر خطابه و حتی مداحان می توانند 

از آن ها استفاده کنند.
هم باید عزاداری انجام گیرد و هم حقایق 

اسلام بازگو شود
این استاد حوزه علمیه قم در ادامه با اشاره 
به آسیب هایی که در برخی شیوه های عزاداری 
وجود دارد، گفت: یکی از مهم ترین آسیب ها این 
است که تلاشی برای بیان سبک زندگی اهل 
بیت)ع( انجام نشود و زندگی این عزیزان مورد 

غفلت قرار بگیرد.
در مصیبت خوانی ها توجه شود که محتوای 

مصیبت با عزت اهل بیت)ع( در تقابل نباشد
اینکه تحریف شدن سبک  به  اشاره  با  وی 
زندگی این عزیزان بر اساس سلایق شخصی 
افراد آسیب دیگر است، افزود: همچنین باید 
و  افراط  دچار  نکرده  خدای  که  داشت  توجه 
تفریط نشویم، مردم عزیز توجه کنند که هم 
انجام گیرد و هم حقایق اسلام  باید عزاداری 
بازگو شود، در عزاداری های محرم گاهی افرادی 
حاضر می شوند که گاهی در طول سال کمتر 
در این گونه مجالس حضور دارند، پس باید در 

مراسم ها باورهای مردم را تقویت کرد.
محتوای مصیبت با عزت اهل بیت)ع( در 

تقابل نباشد
آیت الله غروی با تأکید بر اینکه در عزاداری ها 
سیره عملی اهل بیت)ع( بیان شود، ادامه داد: 
نکته بعدی این است که در مصیبت خوانی ها 
توجه شود که محتوای مصیبت با عزت اهل 
بیت)ع( در تقابل نباشد، چه بسا به همین خاطر 

برخی مسائل تاریخی را نتوان خواند، مهم تر اینکه 
از خودمان چیزی مایه نگذاریم و به متن روضه 

نیفزاییم.
وی با اشاره به اینکه گاهی روضه هایی خوانده 
می شود که کاملًا جدید است، گفت: در بازخوانی 
مصیبت اهل بیت)ع( نیز نباید مسئله یا نکته ای 
جعلی بیان شود، لذا روضه خوان ها باید به منابع 
کتاب های  امروز  کنند،  رجوع  موثق  تاریخی 
زیادی نوشته شده که مربوط به اهل بیت)ع( 
اساس  بر  باید  می شود  خوانده  آنچه  و  است 
مستندهای تاریخی معتبر باشد، نه اینکه یک 
شعری که خوانده شده بدون سند تاریخی تکرار 

شود.
به  زدن  برای ضربه  که دشمن  کارهایی  از 

کشورمان دستاویز قرار می دهد دوری کرد
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم اضافه 
داشت: برخی یاد گرفتند که روضه هایی تازه 
بخوانند که وقتی اعتراض می کنیم می گویند 
زبان حال است، باید به این عزیزان گفت که 
زبان حال شرایط خودش را دارد و نمی توان هر 

مطلبی را به اسم زبان حال بیان کرد.
باید  ایام  این  در  غروی  الله  آیت  گفته  به 
از کارهایی که دشمن برای ضربه زدن و سوء 
استفاده از کشورمان دستاویز قرار می دهد دوری 

کرد.
وی در این باره گفت: در گذشته اقداماتی انجام 
اما امروز شرایط فرق کرده و اعمال  می شده، 
ما ضبط و به سرعت در شبکه های اجتماعی و 
فضای مجازی منتشر می شود، پس نباید آبروی 
شیعه برده شود. عضو جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم ادامه داد: باید سعی کنیم در انجام 
عزاداری ها و هر اقدامی برای روزهای ماه محرم، 
اخلاص داشته باشیم و از تظاهر دوری کنیم تا 
یک رقابتی غیر الهی پیش نیاید، چرا که برخی از 
این اعمال منجر به درگیری و کشمکش می شود، 
کما اینکه باید دقت کرد که در این مراسم  گناهی 
صورت نگیرد، مثلًا جایی که در معرض دیدن 
خانم ها قرار دارد، دلیلی ندارد بدن های عزاداران 
آشکار شود، یا وسایلی استفاده شود که ریشه 
خوبی نداشته و جنبه لهو و لعب دارند، این ها 
باید زدوده شوند. آیت الله غروی افزود: ماه محرم 
و صفر ظرفیت های خوبی برای شیعه است، در 
عین حال که عواطف ما نسبت به اهل بیت)ع( 
ترغیب می شود، مسائل مربوط به زندگی و سیره 
آن ها نیز گفته شود تا مردم شناخت بیشتری 
نسبت به اهل بیت)ع( پیدا کنند و این خود عامل 
تحولی در آن ها شود، همچنین مردم می توانند از 
مطالبی که در مجالس به دست می آوردند در 
طول زندگی شان بهره ببرند، به خصوص که ما 
در حال حاضر مشکلات اجتماعی زیادی داریم 
و از این ظرفیت های عاشورایی برای تقویت روح 

حماسی می توان بهره برد.

دردیدارسردار مجتبایی بادکتر سقائیان نژاد تاکید شد

التزام پلیس و شهرداری به اجرای مدیریت 
کارآمد و صبورانه 

فرمانده انتظامی استان با اشاره به انتظارات مردم علی رغم کاستی های فراوان در زیر 
ساخت های شهر قم، بر التزام پلیس و شهرداری به اجرای مدیریت کارآمد و صبورانه 

همراه با اخلاق تاکید کرد. 
سردار کاظم مجتبایی در دیدار شهردار قم ضمن تبریک انتخاب مجدد دکتر سقائیان 
نژاد به تصدی شهردار کلانشهر قم، با بیان اینکه سامان بخشی به مدیریت شهری در حوزه 
ی ماموریت شهرداری قم مرهون مدیریت متعهدانه، عالمانه و صبورانه است، اظهارداشت: 
مدیریت، اضلاع و ابعاد مختلفی داشته که جامع الشرایط بودن در این مسئولیت سبب 
کاهش مشکلات مردم می شود. وی با اشاره به انتظارات و توقعات روزافزون مردم از 
مدیریت شهری علی رغم کاستی های فراوان در زیر ساخت های شهر قم، تصریح 
کرد: نیروی انتظامی بهتر از گذشته، آماده تر و مصمم تر برای پیش برد اهداف در کنار 
شهرداری است. فرمانده انتظامی استان قم سپس سهم پایبندی مردم به قواعد، ضوابط و 
الزامات شهری را در کاهش مشکلات شهری مهم ارزیابی کرد و  افزود: مدیریت کارآمد و 

صبورانه همراه با اخلاق، مشکلات را کنار زده و مسیر را هموار می کند.
سردار مجتبایی سپس در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به هفته نیروی انتظامی 

در نیمه مهرماه، بر ضرورت همکاری ها در این رابطه تاکید کرد.
شهردار کلانشهر قم نیز با اشاره به سطح مطلوب همکاری دو جانبه پلیس و شهرداری، 
گفت:با وحدت کلمه توانستیم مصوبات جلسات گذشته را اجرا و گام های موثری در حل 
مشکلات مردم استان برداریم. دکتر"مرتضی سقائیان نژاد"سپس با اشاره به موضوعات 
مهمی همچون اربعین حسینی)ع(، ایمنی موتورسواران، ساماندهی وانت بارهای میوه 
فروش، پارکینگ های خودرو و موتورسیکلت، ابرازامیدواری کرد:با همکاری پلیس و سایر 
دستگاه های مسئول بتوان مشکلات موجود را مرتفع کرد. وی تاکید کرد:با توجه به بار 
زیاد بلوار الغدیر و عدم گنجایش حجم تردد خودروها در این بلوار، آماده سازی و تکمیل 
ادامه بلوار زائر به سمت پردیسان به سرانجام رسیده و اگر اداره برق استان روشنایی آن را 
تامین کند آماده بازگشایی است. شهردار کلانشهر قم در خاتمه از آمادگی شهرداری در 

همکاری همه جانبه با پلیس در طول هفته ناجا خبر داد.

رئیس پلیس امنیت عمومی فرماندهی انتظامی استان قم 

هیچ جای ایران فضایی برای جولان 
تکفیری ها وجود ندارد

رئیس پلیس امنیت عمومی فرماندهی انتظامی استان با بیان اینکه دشمنان در آرزوی 
ناامن سازی کشور به سر می برند، گفت: حفظ استقلال و امنیت کشور مرهون حضور 

مردم در صحنه است. 
سرهنگ جواد قنبری در جلسه هادیان سیاسی فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره 
به تحولات منطقه خاورمیانه، گفت: علی رغم ناامنی های منطقه بحمدالله کشور ایران 
از امنیتی باثبات برخوردار است. وی با بیان اینکه دشمنان به دنبال کشاندن ناامنی به 
مرزهای ایران هستند، تصریح کرد: پس از انقلاب اسلامی و جنگ تحمیلی، دشمنان بارها 
سعی کرده اند کشور را مانند عراق و افغانستان، درگیر ناامنی کنند اما هر بار مأیوس شده 
اند. سرهنگ قنبری با بیان اینکه دشمنان در آرزوی ناامن سازی کشور به سر می برند، 
افزود: ایران در منطقه پرآشوب غرب آسیا که از چند طرف شاهد فعالیت تروریست ها 
در کشورهای همسایه است به عنوان جزیره امنی شناخته می شود که دشمن با وجود 
تلاش های بسیار برای نفوذ تاکنون موفق نشده است. رئیس پلیس امنیت عمومی استان 
گفت: خوشبختانه نظام جمهوری اسلامی ایران به برکت رهبری مقتدرانه فرمانده معظم 
کل قوا )مدظله العالی( و هوشیاری نیروهای مخلص در دستگاه های نظامی، انتظامی، 
اطلاعاتی و امنیتی توانسته هرگونه اقدامات دشمنان را شناسایی و خنثی کند. سرهنگ 
قنبری با بیان اینکه حفظ استقلال و امنیت کشور مرهون حضور مردم در صحنه است، 
افزود: نیروهای امنیتی و اطلاعاتی کشور نشان داده اند که در هیچ جای ایران فضایی 
برای جولان تکفیری ها وجود ندارد و مردم انقلابی ایران نیز همانند گذشته در راه حفظ 
استقلال و امنیت کشور مانند هشت سال جنگ تحمیلی در برابر هرگونه اقدام بی ثبات 

کننده با هوشیاری کامل عمل می کنند.

مدیرعامل توزیع برق استان قم خواستار شد

تکایا و هیات های مذهبی نکات ایمنی برق را 
رعایت کنند

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم از مسئولین تکایا و هیات های مذهبی 
درخواست کرد در مراسم سوگواری و عزاداری سرور و سالار شهیدان حضرت ابا عبد 
ا.. الحسین )ع(،نکات ایمنی برق را رعایت کنند.  مهندس مهدی آهنین پنجه   ضمن 
عرض تسلیت ایام سوگواری سرور و سالار شهیدان حضرت ابا عبد ا.. الحسین )ع( و یاران 
با وفایش گفت:به منظور پیشگیری از حوادث برقی از جمله برق گرفتگی ، آتش سوزی 
و... از مردم و برگزار کنندگان مجالس سوگواری در ایام محرم، تقاضا می شود نسبت به 
رعایت نکات ایمنی دقت لازم را داشته باشند. آهنین پنجه در ادامه با بیان این مطلب که 
هیات های مذهبی و تکایا به عنوان الگوی فرهنگی کشور نقش بسزایی در ترویج فرهنگ 
اسلامی ایفا می کنند،خاطرنشان کرد:تکایا و حسینیه ها برای تامین برق مورد نیاز خود با 
مناطق این شرکت هماهنگی لازم را داشته باشند. وی در ادامه یادآور شد:استفاده از لامپ 
های التهابی و پرمصرف از قبیل مدادی در این گونه مجالس و مراسم که یک اقدام ضد 
ارزشی است ،خودداری شود.  مدیرعامل شرکت توزیع برق استان در ادامه رعایت نکات 
ایمنی برق در مراسم عزاداری را یادآور شد و افزود: فاصله مناسب پرچم با سیم و شبکه 
های برق رعایت شود و از برخورد علم و کتل با شبکه برق پرهیز شود. وی همچنین از 
نصب پرچم،بنر و پارچه نوشته بر روی پایه های برق هشدار داد و در ادامه تاکید کرد: به 
جهت پیشگیری از اتصالی و آتش سوزی از عبور سیم و کابل برق از زیر فرش در تکایا 
جدا خودداری شود. مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم بر عدم استفاده از برق 
های غیر مجاز در اینگونه مجالس تاکید کرد و افزود: مرکز فوریت های برق 121 و سامانه 

ارتباطی 1000100121 آماده دریافت نقطه نظرات مردم قم می باشد.

مسؤول سازمان بسیج سازندگی استان قم: 

بازار فروش بزرگترین مشکل تولیدکنندگان قم 
است 

مسؤول سازمان بسیج سازندگی سپاه امام علی بن  ابی طالب)ع( استان قم گفت: 
بزرگترین مشکل تولیدکنندگان استان بازار فروش است و آن ها باید بحث تعاونی شدن را 

جدی بگیرند تا بتوانند در استان های مختلف بازاریابی کنند. 
حسین فرهادی با اشاره به مشکلات فعالان اقتصاد مقاومتی در استان قم اظهار کرد: 
صاحبان کارگاه های کوچک در استان مشکلات زیادی دارند که باید دستگاه های دولتی 
سعی در رفع مشکلات این کارگاه ها داشته باشند، در کشورهای مختلف به کارگاه های 
کوچک و مشاغل خانگی بهای زیادی داده می شود. وی ادامه داد: اگر بخواهیم کشورمان 
به نتیجه برسد، باید از کارگاه های کوچک حمایت کنیم، بیش از 300 عنوان صنایع 
دستی داریم، اما بیشتر کارگاه های صنایع دستی در حوزه قالی بافی، خیاطی و چرم دوزی 
است. مسؤول سازمان بسیج سازندگی سپاه امام علی بن  ابیطالب)ع( استان قم افزود: دو 
قطب اقتصاد مقاومتی در حوزه های تولید فرآورده های لبنی و گوهرتراشی را در استان 
داریم، معادن خوبی در زمینه گوهر در استان قم شناسایی شده است و تسهیلاتی را در 
اختیار افراد برای پرداختن به گوهرتراشی در استان قرار دادیم. فرهادی با اشاره به ضرورت 
تشکیل تعاونی ها در حوزه اقتصاد مقاومتی در استان قم اظهار کرد: تولید فرآورده های 
لبنیاتی نیاز به دریافت تسهیلات بالایی دارد و به همین دلیل مردم را تشویق کردیم 
که تعاونی هایی را در این زمینه تشکیل بدهند تا تقسیم کار صورت بگیرد. وی ادامه 
داد: بسیاری از مجموعه های فعال در حوزه اقتصاد مقاومتی با مشکل بازار فروش مواجه 
هستند، در این راستا قرار است که غرفه هایی را در فروشگاه های سپاه به این مجموعه ها 
اختصاص بدهیم تا محصولاتشان را به فروش برسانند. مسؤول سازمان بسیج سازندگی 
سپاه امام علی بن  ابی طالب)ع( استان قم در پایان خاطرنشان کرد: مصوبه ای داریم که 
باید یک نمایشگاه دائمی برای تولیدکنندگان در استان ایجاد شود تا آن ها محصولات 
خودشان را از تولید به مصرف در این نمایشگاه عرضه کنند، رایزنی هایی برای تعیین محل 
این نمایشگاه شده است، بزرگترین مشکل تولیدکنندگان قم بازار فروش است و آن ها 

باید بحث تعاونی شدن را جدی بگیرند تا بتوانند در استان های مختلف بازاریابی کنند. 

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم  خبرداد

کشف 131 کیلوگرم مواد مخدر در قم
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان از کشف 131 کیلوگرم مواد مخدر در عملیات 

مشترک پلیس کرمان خبر داد. 
سرهنگ غلام عباس بلفکه در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت: در 
پیگیری های اطلاعاتی مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم مشخص شد یکی 
از قاچاقچیان قصد دارد از جنوب کشور با یک دستگاه خودرو تریلی حاوی بار سیمان 
مقدار قابل توجهی مواد مخدر را به استان های مرکزی منتقل کند که بلافاصله موضوع 
در دستور کار مأموران قرار گرفت. به گفته وی پس از هماهنگی های قضائی، مأموران 
این پلیس با همکاری مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان کرمان خودرو مذکور 
را شناسایی و متوقف کردند. رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم گفت: در ادامه 
طی بازرسی از تریلی حدود 40 کیلوگرم تریاک و 91 کیلوگرم حشیش کشف و متهم 
دستگیر شد. سرهنگ بلفکه در خاتمه ضمن قدردانی از پلیس مبارزه با مواد مخدر استان 
کرمان، افزود:نهایتاً متهم به انضمام پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع 

قضائی استان شد.

به مناسبت آغاز ماه محرم؛

»باز این چه شورش است و چه ماتم« شروع شد

یکی از مراجع تقلید با بیان اینکه مدرک محوری و بار شدن بر روی 
دوش دولت صحیح نیست گفت: دانش آموزان به شکلی تربیت شوند 

که به کار و عمل گرایی علاقمند باشند. 
آیت الله جعفر سبحانی روز پنج شنبه در دیدار با وزیر آموزش و 
پرورش گفت: از دورانی که علی اصغر حکمت در بحث کتب درسی 
فعالیّت داشت، روی این کتب نظارت داشتیم که خوشبختانه روز به 

روز کامل شده است.
وی تصریح کرد: کتاب و برنامه خوب یک مسئله است ولی مجری 
خوب یک مسئله مهم تر، یعنی معلمان دینی افرادی باشند که به این 

مطالب  اعتقاد داشته و از روی علاقه تدریس کنند.
این استاد برجسته حوزه بیان کرد: نباید کسی که متخصص فیزیک 
است، بدون تخصص، مثلًا قرآن را تدریس کند، زیرا در حقیقت ضرر 

آن بیشتر است.
وی گفت: باید در گزیش معلمین دقت کرد و کمیته ای که اساتید 
و معلمان دین و اخلاق را انتخاب می کند به تمام معنا دین مدار باشند.

آیت الله سبحانی تصریح کرد: مردم در حوزه هزینه ها و مخارج،   
انگیزه های بسیاری دارند که شامل دین و تعلیم فرزندان است؛ باید 
این انگیزه را زنده نگاه داریم؛ یعنی مدارس غیر دولتی که با پول خود 

اداره می شوند؛ اگر صحیح است، آنها را تقویت کنیم.
وی بیان کرد: تأسیس دبیرستان علوی و مدرسه تعلیمات اسلامی 
آثار و برکات بسیاری داشت که در آن شرایط خفقان نوری در ظلمت 
بود؛ بر این اساس، برای تأسیس این گونه مدارس که با پول دانش آموز 
و خیرین اداره می شوند به شرط تأیید کار باید در زمینه صدور مجوز 

آن ها تسریع شود.
مرجع تقلید شیعیان گفت: در برخی کشورهای عربی یک سال 
مرخصی به دانش آموزان داده می شود که حافظ قرآن شوند و بعد 
تحصیل کنند؛ اگر دانش آموزی وجود دارد که حاضر است یک سال 
به عنوان حفظ قرآن برنامه داشته باشد به او این فرصت داده شود، 

سپس به مدرسه بیاید.
وی تصریح کرد: دانش آموزان را به شکلی تربیت کنیم که به کار 
و عمل گرایی علاقه مند باشند و نه به کار اداری؛ مدرک محوری و بار 
شدن بر روی دوش دولت صحیح نیست؛ باید به شکلی تربیت شوند 

که به کار علاقه مند باشند و نه اینکه فقط پشت میز بنشینند.
آیت الله سبحانی بیان کرد: هسته فکری دانش آموزان باید به سوی 
عمل گرایش پیدا کند؛ توجه آموزش و پرورش به مدراس و دبیرستان 

های قم به عنوان پایگاه شیعه و معرفتی انقلاب بیشتر باشد.
توصیه مهم آیت الله وحید خراسانی به وزیر آموزش و 

پرورش 
وزیر آموزش و پرورش  همچنین  با حضوردر دفتر آیت الله وحید 

خراسانی با این مرجع تقلید دیدار کرد.
در آستانه آغاز ماه محرم و آغاز سال تحصیلی دانش آموزان و نظام 
آموزشی کشور، دکتر سید محمد بطحایی وزیر آموزش و پرورش به 
منظور دیدار با مراجع عظام تقلید به همراه حجت الاسلام والمسلمین 
سید مجتبی ملکی دبیر ستاد همکاری های حوزه و آموزش و پرورش 
از بیانات مراجع عظام تقلید در بخش های مرتبط به نظام آموزشی 

کشور بهره مند شد.
آیت الله وحید خراسانی در دیدار با وزیر آموزش و پرورش،  تعلیم و 
تربیت را دو مساله مهم دانستند و بیان کردند: مملکت، مملکت امام 
زمان )علیه السلام( است و قلب این مملکت امام هشتم )علیه السلام( 
است، توفیق شما بسیار مهم می باشد. سعی و همت کنید ان شاء الله 

سه مطلب در تمام مدارس کشور احیاء شود:
1. تحکیم عقائد

2. تهذیب اخلاق
3. تعلیم احکام

این موقعیت بسیار مهم است.
در ادامه معظم له، ایشان و سایر همکاران شان را به تلاوت هر روزه 

ی قرآن و هدیه به خود امام زمان )علیه السلام( توصیه نمودند.
وزیر آموزش و پرورش :

بیش از ١٣ میلیون دانش آموز سال تحصیلی را آغاز 
می کنند 

وزیر آموزش و پرورش  نیز در این دیدارها گفت: دانش آموزان باید 
در مقابل تهدیدات فضای مجازی و هجمه هایی که دشمنان به دین و 

ایمان مردم وارد می کنند محافظت شوند. 
سیّد محمد بطحایی اظهارداشت : سال تحصیلی از شنبه آغاز می 

شود و با آغاز ماه محرم و دفاع مقدس مقارن شده است.
وی افزود: اولین سال تحصیلی است که بنده توفیق خدمت در 
آموزش و پرورش را دارم در ابتدای این سال خدمت مراجع و علما 

رسیدیم که سال پرثمری را برای انقلاب و کشور داشته باشیم.
وزیر آموزش و پرورش بیان کرد: شنبه بیش از 13 میلیون دانش 
آموز سال تحصیلی را آغاز می کنند و 960 هزار کارمند و معلم 
مشغول خدمت خواهند شد؛ 138 میلیون جلد کتاب درسی در 900 

عنوان کتاب درسی توزیع کرده ایم.
وی گقت: برنامه های تحصیلی در قالب کتاب های درسی به اجرا 
در می آید؛ سندی در آموزش و پرورش به عنوان سند تحول بنیادین 
وجود دارد و جزو معدود اسنادی است که کلی گویی و چشم انداز 
را بیان نکرده است، بلکه لایه ها و راهکارهای عملیاتی را پیش بینی 

کرده است
بطحایی اظهار کرد: تعدادی از زیر نظام های سند شامل، سه 
زیر نظام در ماه های اخیر آماده می شود؛ این سند مسیر تحول 
در نظام آموزش و پرورش را روشن کرده است و تا حدود زیادی 
مشخص کرده است که از چه مسیری برای تحول در نظام آموزش 
و پرورش حرکت کنیم، خروجی های ما دانش آموزانی است که در 
حال تحصیل هستند، و شایسته  هرکدام یک شهروند ایرانی اسلامی 

با انتظارات نظام باشند.
سند تحول بنیادین در عمل با موانعی مواجه است

وزیر آموزش و پرورش بیان کرد: سند تحول بنیادین در عمل با 
موانعی مواجه است که بخشی از آن مرتبط به منابع انسانی و اقتصادی 
است؛ حتی رهبر معظم انقلاب اسلامی نیز به صورت ظریف گله 
مندی خود را از این نقیص ها اعلام کردند که چرا این سند مستقر 

نمی شود.
وی گفت: امیدواریم با لطف خداوند این سند را مستقر کنیم و از 

منابع آن در نظام آموزشی کشور استفاده کنیم.
بطحایی اظهار کرد: دو محور در سال تحصیلی پیاده خواهیم کرد، 
زیرا چشم امید جامعه برای رستگاری به آموزش و پرورش است؛ اینکه 
آموزش و پرورش به سطحی برسد که علاوه بر متدین کردن دانش 

آموزان آنها را با نیازهای اجتماعی نیز بیشتر آشنا کند.

وزیر آموزش و پرورش بیان کرد: امروز فضای مجازی و هجمه هایی 
که دشمنان دین و ایمان مردم از این طریق وارد می کنند، تهدیداتی 
دارد که باید دانش آموزان در مقابل آن محافظت و مقاومت داشته 
باشند؛ به همین خاطر به دنبال آن هستیم که در سال تحصیلی  
جدید دانش آموزان با نیازهای فردی و اجتماعی خود بیشتر آشنا 
شوند. وی گقت: بخش دوم، روش اداره آموزش و پرورش است؛ در 
وضعیت موجود با توجه به اینکه از امکانات همیشه گله مند بودیم، 
ولی بودجه های دولتی نیز به خوبی استفاده نمی شود و اتلاف 
سرمایه ها هنوز وجود دارد و دلیل اصلی آن عدم اصلاح روند مدیریت 

منابع، کم بودن اختیارات به مدارس و ... می باشد.
انس دانش آموزان با مفاهیم قرآنی، از سیاست های تدوین 

کتب دینی است
رئیس سازمان پژوهش و برنامه ریزی درسی وزارت آموزش و 
پرورش نیز در این دیدارها گفت: امسال 900 عنوان کتاب درسی در 

آموزش و پرورش داریم که در تجدید نظرآنان  به پایه 11 رسیدیم.
حجت الاسلام محی الدین بهرام محمدیان گفت: در تجدید نظر 
به دنبال آن هستیم بحث تفکر، ایمان و عمل و اخلاق که در سند 
تحول بنیادین آمده است را ارتقاء دهیم و به متون آموزشی نگاه 

قرآنی داشته باشیم.
وی گفت: در کتاب های درسی پیشین درس هایی چون؛ باران می 
بارید و انسان متولد می شد، تدریس می گردید، ولی از علت فاعلی 
خبری نبود، در صورتی که  در قرآن کریم علت غایی آن ذکر شده 
است، و ما در آموزش و پرورش به دنبال تحقق این ارزش ها هستیم.

معاون وزیر آموزش و پرورش یادآور شد: امسال 40 عنوان مجله با 
35 میلیون تیراژ در سال برای فرهنگیان منتشر کردیم.

وی گفت: برای انس دانش آموزان به قرآن، علاوه بر تسلط به 
روخوانی و روان خوانی، آنان را نیز با مفاهیم قرآن آشنا می کنیم و به 
همین دلیل درس عربی را به زبان قرآن مبدل می کنیم که دانش آموز 
در خدمت قرآن باشد. حجت الاسلام بهرام محمدیان گفت: تعلیمات 
دینی را از مباحث فلسفی محض به مباحث قرآنی از جمله معاد و 
توحید تبدیل شده است و همه ساله کتب جدید را خدمت مراجع 

تقدیم می کنیم تا رهنمودهای لازم را بفرمایند. 

آیت الله سبحانی در دیدار وزیر آموزش و پرورش:

مدرک محوری و بار شدن بر روی دوش دولت صحیح نیست 

پیام منبر حسینی، مخاطب قرار دادن آگاهانه توده های مردم است به گونه ای که از 
روزهای محرم برای شرح حقایق و مبانی دین و مذهب اهل بیت)ع( بر اساس منطق 

علمی و مبتنی بر ادله محکم عقلی و نقلی استفاده شود. 
به گزارش خبرگزاری »حوزه«، حضرت آیت الله سیستانی در پیامی به مناسبت فرا 
رسیدن ماه محرم 1439 توصیه هایی را خطاب به مبلغان، خطبا، مداحان و عزاداران 
حسینی بیان فرمودند که این توصیه ها توسط حجت الاسلام و المسلمین سید مرتضی 

کشمیری نماینده ایشان منتشر شد. ترجمه متن این پیام بدین شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

بار دیگر سالروز عاشورا و یاد و خاطره حماسه سربلندی سیدالشهدا امام حسین 
صلوات الله علیه فرا می رسد؛ امامی که نماد ارزش های بلندی همچون فداکاری، از خود 
گذشتگی، ظلم ستیزی و مبارزه با طاغوت و الگوی عزت و کرامت است و اکنون ما در 
آستانه مناسبت جاویدانی قرار داریم که یادآور مسائل مهمی در زمینه احیاء مکتب اهل 
بیت علیهم السلام می باشد؛ اهل بیتی که خدای متعال سرسپردگی و محبت آنها را بر 

ما واجب کرده است.
ضرورت به روز بودن منبر و توجه به شبهات معاصر

1. پیام منبر حسینی، مخاطب قرار دادن آگاهانه توده های مردم است به گونه ای که 
از روزهای محرم برای شرح حقایق و مبانی دین و مذهب اهل بیت)ع( بر اساس منطق 

علمی و مبتنی بر ادله محکم عقلی و نقلی استفاده شود.
در اینجا دوست داریم توجه خطبا و مبلغان محرم و اهالی محترم منبر )اعزهم الله( را 
به این نکته جلب کنیم که بخش فزاینده ای از نسل جوان امت اسلامی)پسر و دختر( در 
فضایی آکنده از افکار الحادی و موج های سرکش شبهه در اصول اعتقادات و ضروریات 
دین و مذهب قرار دارند و از این رو منبرها باید توجه ویژه ای به این فضا و طرح و شرح 
اعتقادات صحیح و حق مبتنی بر ادله محکم داشته باشند و در این راه از ابزارهای مؤثر 
بر نسل جوان و متناسب با فرهنگ معاصر استفاده شود و از گفتمان غیر مناسب و تاریخ 

گذشته پرهیز شود و از سوی دیگر شایسته است هر خطیبی مطالب متنوعی را متناسب 
با تخصص و توانایی خود در زمینه های تاریخ صحیح و عبرت آموز، موعظه های نافذ و 

مؤثر، احکام شرعی مبتلابه یا مسائل تربیتی مربوط به خانواده انتخاب و بیان کند.
مداحان، شان اهل بیت و مجالس حسینی را حفظ کنند

2. یکی از مهم ترین شعائر که تاثیر زیادی بر نسل جوان حسینی دارد هیئت های 
عزاداری هستند و از این رو یک مسئولیت بزرگ شرعی بر دوش برادران مداح و 
شعرا)خداوند توفیق آنها را زیاد کند( وجود دارد و این مسئولیت عبارت است از تمرکز بر 
اشعاری که بیانگر حرمت و مقام بلند اهل بیت عصمت علیهم السلام باشد و اشعار آنها 
به گونه ای نباشد که در خور مقام و شأن اهل بیت)ع( نباشد یا موجب مخدوش ساختن 
قداست و جایگاه این بزرگواران در دلها باشد و در این زمینه لازم است علاوه بر اشعار، 
از لحن ها و سبک های متناسب با مجالس لهو و طرب پرهیز شود و کاری انجام نشود 
که موجب مخدوش شدن جایگاه بلند مذهب اهل بیت)ع( باشد یا بهانه ای به دست 
دشمنان بدهد یا موجب وارد شدن ضرر و زیان به مؤمنان شود و تلاش شود اشعاری که 
خوانده می شود در بر دارنده تعالیم و آموزه های اهل بیت)ع( باشد که در حدیث آمده: 
»اگر مردم زیبایی های سخنان ما را بدانند از ما پیروی می کنند« و علاوه بر اینها تمرکز 

بر ذکر مصائب عترت پیامبر)ص( در این روزها نیز امری لازم است.
مردم حضور حداکثری در شعائر حسینی داشته باشند و از بدعت ها دوری 

کنند
3. از تمام مسلمانان به ویژه عزاداران حسینی انتظار می رود در مراسم های عزاداری 
حضور انبوه و چشمگیر داشته باشند و در این روزهای بزرگ به خیل دوستداران اهل 
بیت)ع( بپیوندند و در رسومی که از قدیم بیانگر دوستی و محبت اهل بیت)ع( است 
شرکت کرده و در میان عزاداران سیدالشهدا)ع( حاضر شوند و از دست زدن به اعمالی که 
مبنا و اصلی در شرع ندارد پرهیز کنند و کاری نکنند که موجب فراری دادن مسلمانان 
و محروم شدن آنها از این مجالس شود و تناسبی با این مراسم و شعائر نداشته باشد. از 

خداوند متعال می خواهیم توفیق احیاء مکتب و شعائر اهل بیت)ع( به بهترین روش را 
به همگان عنایت کند و توفیق قدم نهادن در راه هدایت عترت و ایستادگی در این راه و 

خدمت همیشگی به این خاندان و بهره مندی از شفاعت آنها را به همه ما عنایت کند.
عظم الله اجورنا و اجورکم بمصاب ابی عبدالله الحسین

والسلام علیکم و رحمة الله و برکاته= مؤسسه امام علی)ع( لندن
28 ذی الحجه 1438- 20 سپتامبر 

توصیه آیت الله سیستانی به مبلغان، مداحان و عزاداران حسینی: 

از بدعت در عزاداری دوری کنید






